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مذاکرات؛با سلام خد مت امام عصر)عج( از  اخبار  آخرین 

دنبال به  آمریکا 
وین در  مستقیم  گفت وگوی   

امروز؛ جامعه  در  جوان  زنان  علیه  خشونت  وضعیت  بررسی 

که  آنچه 
می دهد... آزارمان 
حقیقت؛ سینما  کوتاه  مستندهای  به  نگاهی 

کولبری و  سوخت بری  از 
بی آبی و  جذام  تا   

کرد: مطرح  شهر  شورای  عضو 

برای  تومان  میلیارد   800
مشهد محله   80 بازآفرینی 

»صبحامروز«افزایش10تا18درصدیتولیدات2خودروسازبزرگکشوررابررسیمیکند؛
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اماقیمتگذاریآزادنشد!
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»آب« چرا بحران شد؟
مجید سلیمی بروجنی

منابع آب در ایران همیشــه در وضعیت ناپایداری بوده؛ چراکه ایران سرزمین خشک و نیمه 
خشک با میانگین بارش کم است. این ویژگی های جغرافیایی ایران در سده های گذشته سبب 

شکل گیری تمدن هایی با سازگاری حیرت انگیز با کم آبی نیز شده است.
احداث چندین هزار کیلومتر قنات در کشورمان، خود دلیلی واضح بر سازگاری مردمان قدیم با 
شرایط اقلیمی وکم آبی است. اما در چند دهه اخیر به خصوص از زمانی که کشاورزی در ایران 
با ارتقای تکنولوژی حفر چاه و استفاده از موتور پمپ ها، گسترش یافت، وضعیت آب بحرانی 

و بحرانی تر شد و خشکسالی های پی در پی، ابرچالش آب در ایران را رقم زد.
بر طبق آمار و ارقام رســمی، نزدیک به ۹0 درصد آب مصرفی در بخش کشــاورزی مصرف 
می شــود. کشاورزی نه چندان سازگار با بی آبی که از شــیوه های سنتی گاه غرق آبی استفاده 
می کند، ســبب شــده ایران با کم آبی و حتی بی آبی سختی روبه رو شود. اگرچه ابرچالش آب 
در ایران عمدتا در حوزه شــرب و مصرف شهروندان عادی نیست و هدررفت هولناک آب در 
کشاورزی و صنعت از یک سو و سیاست های ناپایدار در روزگار تغییر اقلیم و سلطه خشکسالی 
از سوی دیگر، کشور را به ورطه خشکیدگی کشانده، اما رفتار شهروندان با آب در ایران نشان 

از کشوری ندارد که در بحرانی ترین شرایط آبی خود قرار دارد.
توســعه مبتنی بر سازه بدون در نظر گرفتن چشــم انداز و بوم سازگان ایران، خود بزرگ ترین 
چالش محیط زیســت و آب در ایران اســت. غلبه همین تفکر مهندسی بر سیاست گذاری در 
کشــور سبب ساخت بیش از هزار ســد در دهه های اخیر در کشوری شده است که میانگین 
بارش ســالانه در آن به حدود ۲00 میلی متر رسیده است. همین تفکر، نگاهی به روش های 
فرهنگی و اساسا درکی از الگوهای مصرف و سازگاری با نداری آب ندارد، بنابراین شهروندان 

خود را مجبور به مدیریت آب نمی بینند.
همین حالا آب به یکی از موضوعات مهم سیاســت گذاری تبدیل شده است. سیاست گذاران 
که طی چند دهه اخیر هشدار کارشناسان محیط زیست را جدی نگرفته و تصمیم گیری درباره 
مســاله آب در ایران را مدام به آینده نامعلوم موکول کردند. رویکردی که احتمالا بعضا ناشی 
از رویای خوش سال های ترســالی بود. ترسالی که به خیال بعضی، قرار بود از سر راه برسد 

و مشکل آب کشور را حل کند.
بررســی ها نشان می دهد آنچه در نظام سیاســت گذاری آبی کشور طی ۴ سال اخیر رخ داده 
اســت، بلندپروازی و بی توجهی به ظرفیت های موجود کشــور و مناطــق مختلف آن بوده 
اســت. در واقع عدم اعتنا به آمایش ســرزمین و قابلیت ها و محدودیت های مناطق مختلف 
ســبب شده اســت پرهزینه ترین و مخرب ترین سیاســت ها در زمینه منابع آبی کشور اتخاذ 
شــود. سیاســت گذاری های جوی در زمینه لزوم خودکفایی در محصولات کشاورزی و ملزم 
دانستن کشور به خودکفا بودن در بخش کشاورزی در چند دهه اخیر، یکی از این سیاست ها 
بوده اســت. امری که ســبب شــده این به عنوان جدی ترین عامل مخرب منابع طبیعی و 

محیط زیستی کشور ایفای نقش کند.
بخش عمده ای از مشکلات موجود در بخش های منابع طبیعی و محیط زیستی به عملکرد و 
اقدامات ذینفعان بر می گردد. اصرار بر تداوم فعالیت های کشــاورزی و صنعتی آب بر همچون 
فولاد و بدون توجه به نتایج و پیامدهای آن در بخش های مختلف کشــور ســبب شده است 
تا مســایل و مشکلات موجود در منابع آبی ایران جدی تر شده و ابعاد بیشتری به خود بگیرد. 
به بیان دیگر، جامعه ای که در آن نظام تصمیم گیری نگاه بلندمدت و آینده نگر نداشته باشد، 
از ناپایداری در توســعه گریزی نخواهد داشت و ترجیح منافع کوتاه مدت بر منافع بلندمدت، 
ضــرورت هر گونه جامعیت نگری و رعایت اصول توســعه پایــدار را از بین می برد. در چنین 
سیاســت گذاری بسیاری از فعالیت های اقتصادی و حتی غیراقتصادی با ارزش تلقی شده و با 
حرف هزینه های کلان اجرا می شود و متاســفانه در بلندمدت هزینه های ثانویه چند برابری 

به مردم تحمیل خواهد شد.
امروز نیاز و مصرف آب و آب های سطحی بیشتر از موجودی آنها است. ما اکنون حساب های 
جاری خود را که رودخانه ها و آب های ســطحی بودند، خالی کرده ایم و همچنین حساب های 
پــس اندازمان را هم که آب های زیرزمینی بودند، از بین برده ایم و مانده چک های بی محل. 
امروز به جایی رســیده ایم که حاکمیت و دولت باید یک تصمیم جدی بگیرند و مصرف آب 
را در همه بخش ها کاهش دهند. برای چنین اقدام اســتراتژیکی باید اقتصاد خود را دگرگون 
کند و بار فشــار اقتصاد ایران را بر محیط زیســت کم کند، تصمیمی که البته اجرای آن به 

راحتی مقدور نیست.
انتقال آب، یک روش آزموده شــده قدیمی است که نشان داده در بلند مدت جوابگو نخواهد 
بود. به اعتقاد کارشناسان، یکی از راهکارهای موجود شیرین کردن آب خلیج فارس و انتقال 
آن به مرکز کشور اســت که البته هزینه آن بسیار سنگین خواهد بود. بنابراین شاید بهترین 
راهکار، کاهش مصرف از طریق تغییر سیاست ها در حوزه کشاورزی، صنعت و توسعه شهری 
اســت. متولی حفاظت از محیط زیست در کشــورها، دولت ها و حاکمیت هستند و حفاظت 
از منابع آبی وظیفه آنها اســت. امــا باید واقع بینانه تر به ماجرا نــگاه کنیم و مردم هم باید 
آموزشهای درست ببینند و به آب به عنوان یک کالای با ارزش نگاه کنند. امروز دیگر کار از 

حرف زدن و وعده دادن گذشته است و زمان اقدام عملی رسیده است.

خبر

هجمه سازی صهیونیست ها بی نتیجه ماند

 تعاملات نزدیک و مثبتی میان
 ایران و آژانس آغاز شده است

دیپلماسی فعال ایران و گفتگوی مستمر و نزدیک با طرف های اروپایی، چین و روسیه در کنار 
تعامل مثبت ایران با آژانس وفق تعهدات پادمانی، ابهامات ایجاد شده از سوی صهیونیست ها 
در مورد فعالیت های هسته ای ایران را از میان برد و جعلی بودن ادعاهای مطرح شده را اثبات 
کرد.نورنیوز نوشت:  هم زمان با آغاز دور دوم مذاکرات جدید وین، تعاملات مثبت و سازنده ای 
میان جمهوری اسلامی ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی آغاز شده که ابعاد آن در آینده 

اطلاع رسانی خواهد شد.
جعل اخبار هدف مند از ســوی صهیونیست ها در خصوص اقدامات ایران برای غنی سازی ۹0 
درصد ضمن آنکه فضای غیر واقعی و مخدوشــی را در مورد فعالیت های صلح آمیز هسته ای 

ایران ایجاد کرد، اخبار مذاکرات وین را نیز تحت الشعاع خود قرار داد.
حجم گسترده اخبار منتشر شده در این زمینه که با هدف فشار به تیم مذاکره کننده ایرانی در 
وین و متهم ســازی ایران به وقت کشی در مذاکرات برای پیشبرد برنامه های جدید هسته ای 
جعل و منتشر شد موجبات بروز برخی نگرانی ها در مقامات سیاسی مرتبط با گفتگوهای وین 

را نیز فراهم ساخت.
دیپلماســی فعال ایران و گفتگوی مســتمر و نزدیک با طرف های اروپایی، چین و روسیه در 
کنــار تعامل مثبت ایران با آژانس، وفق تعهدات پادمانی، خیلی زود ابهامات را از میان برد و 

جعلی بودن ادعاهای مطرح شده را اثبات کرد.
در ایــن میان با توجه به ناتمام مانــدن گفتگوهای ایران و آژانس در مورد موضوعات جاری 
که در جریان ســفر اخیر رافائل گروسی به ایران آغاز شده بود، تدابیر جدیدی برای پیگیری 
روندهای ضروری از ســوی سازمان انرژی اتمی کشورمان آغاز شده که ضمن خنثی نمودن 
اقدامات مغرضانه ای مشــابه فضاســازی های اخیر، تکمیل کننده دیپلماســی فعال ایران در 

شرایط جدید است.

آخریناخبارازمذاکرات؛

آمریکابهدنبالگفتوگویمستقیمدروین
نماینــده ویژه آمریکا در امور ایران و مذاکره 
کننده ارشد این کشور در مذاکرات وین،  در 
گفت وگویی مدعی شد که واشنگتن متمایل 
به در پیش گرفتن مســیر دیپلماسی جهت 

حل  و فصل مسئله هسته ای ایران است.
به گزارش شبکه الجزیره، رابرت مالی نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران و سرپرست هیات 
آمریکا در مذاکرات احیای توافق هسته ای در 
وین، در گفت وگو با این شبکه قطری گفت 
که دولت بایدن در روابط با تهران،  دیپلماسی 
را در اولویــت قرار می دهــد و احیای توافق 

هسته ای »به نفع« هر دو کشور است.
مالی به الجزیره گفت: ما کاملا نســبت به 
بازگشتی دوجانبه به پایبندی به برجام]توافق 
هسته ای[ متعهد هســتیم. ما فکر می کنیم 
هنوز زمان بــرای انجام دادن این کار وجود 
دارد،  البته اگر ایــران برگردد و بگوید برای 

این کار آماده است.
نماینده ارشد آمریکا در امور ایران همچنین 
خواستار مذاکرات مســتقیم با تهران شده و 
باره گفــت، مذاکره کنندگان آمریکا  در این 
»در هــر زمان و هر کجا«، آمــاده دیدار با 

دیپلمات های ایرانی هستند.
او در این راستا بیان کرد: ما آماده دیدار رو در 
رو با آن ها هستیم. فکر می کنیم بسیار بهتر 
از مذاکرات غیرمستقیم است. به علاوه این 
که ما در حال کلنجــار رفتن با این موضوع 
پیچیده هستیم، آن هم با بی اعتمادی زیاد و 

احتمال زیاد ایجاد سوء تفاهم.
ایــن مقام آمریکایی در پاســخ به ســوالی 
درباره چشــم انداز تقابل نظامــی با ایران با 
توجــه به تنش هــای رو بــه افزایش میان 
رژیم صهیونیســتی و ایران، گفت: ما مسیر 
دیپلماسی را ترجیح می دهیم. از نظر ما این 

بهترین راه اســت. بهترین راه برای ماست. 
گمان می کنیم برای ایــران هم بهترین راه 

باشد اما ایران باید تصمیم بگیرد.
کاخ سفید: دیپلماسی بهترین راه اجتناب 

از یک بحران هسته ای است
هچنیــن ســخنگوی کاخ ســفید در یک 
به ســوالات خبرنگاران  کنفرانس خبــری 
درباره رویکرد فعلی دولت آمریکا نســبت به 
مذاکــرات احیای توافق هســته ای در وین 

پاسخ داد.
به گزارش پایگاه اینترنتی کاخ ســفید، جن 
ساکی سخنگوی کاخ سفید در یک کنفرانس 
خبری در پاسخ به ســوالی مبنی بر این که 
چه نظری دربــاره برخی گزارش هایی دارد 
که می گویند در صورت شکســت مذاکرات 
تهدید مالی و نظامی علیه ایران وجود خواهد 
داشت، گفت: همان طور که قبلا چند بار از 
این جایگاه و جاهای دیگر گفته ایم، رئیس 
جمهــور بایدن به اطمینــان یابی از این که 
ایران هیچ گاه به سلاح هسته ای دست پیدا 
نکند، متعهد اســت و باور دارد دیپلماسی در 
هماهنگی با متحدان و شــرکای منطقه ای 
بهترین راه برای رسیدن به این هدف است. 
ســاکی ادامه داد: ما بر ایــن عقیده ایم که 
راهکاری دیپلماتیــک بهترین راه اجتناب از 
یک بحران هســته ای را پیش پایمان می 
گذارد. اگرچه، با توجه به توسعه های مداوم 
برنامه هسته ای ایران، رئیس جمهور بایدن 
از تیمش خواســته است در صورت شکست 
دیپلماسی آمادگی داشــته باشند؛ ما باید به 
گزینه های دیگری روی بیاوریم که احتیاج 

به آمادگی و مقدمات دارد. 
ســخنگوی کاخ سفید در این راستا افزود: ما 
برای ایران روشن ساخته ایم تنها راه خروج 

از تحریم ها پایبندی )به تعهدات (هسته ای 
است. ما تمامی تحریم هایی را که از دولت 
قبلی اعمال شده بود حفظ کرده ایم و طبق 
روال عادی اجرایشان کرده ایم، تمام این ها 
در حالی اســت که راه هموار لغوشان را هم 

ارائه کرده ایم. 
او همچنین گفت: اگر دیپلماســی نتواند به 
زودی در مسیر خود قرار بگیرد و اگر برنامه 
هسته ای ایران همچنان سرعت بگیرد، آن 
وقت ما انتخابی نخواهیم داشــت جز انجام 
دادن اقداماتی اضافــی برای محدود کردن 
بیشــتر منابع درآمد زایی ایــران. با این که 
نمی خواهم جزئیات بیشــتری در این زمینه 
ارائه دهم، شما را در جریان برخی هماهنگی 
هایی می گذارم که بــه طور بین المللی در 

حال انجام دادنشان هستیم. 
ساکی در این باره توضیح داد: یک مقام ارشد 
وزارت خزانه داری هفته بعد ســفر هیاتی از 
ایــن وزارتخانه به امــارات متحده عربی را 
سرپرســتی خواهد کرد تا درباره پایبندی به 
تحریم هــا گفت وگو کنند. ایــن هیات که 
سرپرســتی آن بر عهده آندریا گاکی، رئیس 
افُــک خواهد بــود، بر همــکاری با بخش 
خصوصــی و مقامات مهم امــارات متحده 
عربی برای بحث درباره اطلاع ما از شرکت 
ها و نهادهای مالی تســهیل کننده تجارت 
مبتنی بر عــدم پایبندی با ایــران متمرکز 
خواهد بود. این ســفر طیفی از رایزنی ها و 
گفت و گوها را  به دنبال خواهد داشــت که 
جیک سالیوان مشاور امنیت ملی و برِْت مک 

گورک در اکتبر داشته اند.
ند پرایس: بازگشت دوجانبه به برجام 

هنوز امکان پذیر است
ســخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا نیز در 

یک کنفرانس خبری به سوالات خبرنگاران 
درباره مواضــع دولت این کشــور در قبال 
مذاکــرات احیای توافق هســته ای در وین 
پاســخ داد.به گزارش پایگاه اینترنتی وزارت 
امــور خارجه آمریکا، ند پرایس ســخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا در یک کنفرانس 
خبری دربــاره رویکرد واشــنگتن در قبال 
مذاکــرات احیای توافق هســته ای در وین 
گفت: ما در حال حاضر بر دیپلماسی متمرکز 
هستیم تا ببینیم می توانیم بازگشتی دوجانبه 
به برجام]توافق هسته ای[ داشته باشیم یا نه. 
ما همچنان بر این باور هستیم که بازگشت 

دوجانبه به برجام هنوز امکان پذیر است.
پرایس بدون اشاره به کارشکنی های آمریکا 
و متحدانش در مســیر احیــای برجام و لغو 
تحریم ها بیان کرد: مذاکرات امروز از ســر 
گرفته شدند و بسیاری از سرپرستان هیات ها 
آن جا] در وین[ نیســتند. مثــلا راب مالی و 
تیمش تا آخــر هفته به آن جا نخواهند رفت. 
بنابراین، چند روزی طول خواهد کشــید تا 
دستگیرمان شــود ایرانی ها در آغاز این دور 
کجا قرار دارند و انعطاف نشــان می دهند یا 

نه.
این دیپلمات ارشد آمریکایی در پاسخ به این 
سوال که چه نظری درباره مبلغ 3.5 میلیارد 
دلار پول بلوکه شــده ای دارد که ایران می  
گوید آزاد شــده اند، گفت: آمریکا هیچ پولی 
را برای ایران آزاد نکرده است و هر گزارشی 
خلاف این صحت ندارد. ما همچنین مطلعیم 
که شرکایمان نیز پول بلوکه شده ای به ایران 
انتقال نداده اند. مسلما آمریکا انتقال هیچ گونه 
پول بلوکه شــده ای به ایران را تایید نکرده یا 
اجازه آن را نداده است. تمامی تحریم های ما 
پابرجا هســتند و تا زمانی که بتوانیم به یک 

توافق دیپلماتیک برسیم، پابرجا خواهند بود.
پرایس در پاسخ به ســوال دیگری مبنی بر 
این که نظر او درباره برخی گزارش ها چیست 
کــه می گویند ایران از طریق مذاکرات برای 
پیش برد برنامه هسته ای خود زمان می خرد، 
با مطرح کــردن ادعاهایی علیه ایران گفت: 
این یکــی از نگرانی های ما و شــرکایمان 
در گروه کشــورهایP5+1  است. به همین 
دلیل است که ما روشن ساخته ایم ایران قادر 
نخواهد بود وقت کشــی کند و توســعه های 
هســته ای ایران و تحریکات آن اهرم فشار 
اضافه ای برای آن ایجاد نخواهند کرد. تنها 
کاری که این تحریکات و توسعه ها می کند، 
این است که ما را به نقطه یک بحران بالقوه 
نزدیک تر می کند. ما دنبال بحران نیســتیم. 
امیدواریم ایرانی ها هم دنبال بحران نباشند.

او در بخش دیگــری از اظهاراتش با تاکید 
بــر این که دولت جو بایدن تمایل دارد برای 
ایران مسیر  حل وفصل مســئله هســته ای 
دیپلماســی را در پیش بگیرد، گفت: وقتی بر 
اســاس ارزیابی های خودمان و ارزیابی هایی 
که درباره اطلاعات علنی و غیر علنی انجام 
می شــوند، برایمان معلوم شود که بازگشت 
به برجام دیگری پرفایده ترین مســیر برای 
ما نیست،  دیگر این مسیر را دنبال نخواهیم 

کرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در پاسخ 
به این که مسیر دیگر چه خواهد بود، گفت: 
ترجیح ما همیشــه دیپلماسی است،  نه صرفا 
به این خاطر که دیپلماســی همیشه تنها راه 
خواهد بود، بلکه به این خاطر که دیپلماسی 
همیشــه پایدارترین رویکرد بــرای نظارت 
بــر این خواهد بود که ایران به یک ســلاح 

هسته ای دست پیدا نکند.

دیدگاه

رئیسمدرسهمطالعاتبینالمللیپیشرفتهدانشگاهجانزهاپکینزآمریکامطرحکرد؛
گفتوگوهایایرانوعربستانزمینهسازنظاممنطقهایجدید

ولی نصر استاد دانشگاه جانز هاپکینز آمریکا،به نتیجه رسیدن 
برجام و خروج آمریکا از غرب آســیا را در راستای تلاش های 
آمریکا برای تغییر توجه خود از غرب آســیا به ســمت شــرق 
آســیا و رقابت با چین و روسیه دانست و گفت: درپی این نظام 
جدید،عربســتان و امارات به دنبال روابطــی متفاوت با ایران 

هستند.
دکتر »ســید ولی رضا نصر« در پاسخ به سوالی درباره مذاکرات 
ایران و عربستان و تاثیر و نقش آن بر سایر موضوعات منطقه 
اظهار داشــت: به اعتقاد من فعل »مذاکرات » خود گام مثبتی 
اســت چون ایران و عربستان بعد از بسته شدن سفارتخانه ها و 
مســائلی که در حج اتفاق افتاد، تنش هایی با هم داشتند که بر 

سر هیچ مساله ای گفت وگویی با هم  نداشتند.
این تحلیلگر مسائل غرب آسیا افزود: شروع مذاکره بسیار مهم 
است اما این نوع بازسازی روابط ، طول خواهد کشید. گاهی بین 
دو کشــور عدم اعتماد وجود دارد که باید حل شود و معمولا در 
طول زمان و بر پایه همکاری که نتیجه ای مثبت داشته باشد و 

اعتماد ایجاد کند، حل می شود.
 اســتاد دانشگاه جانز هاپکینز آمریکا با تاکید بر اینکه »اعتماد 
لفظی نیست«، تصریح کرد: عربستان واهمه هایی از نقش ایران 
در منطقه دارد. ایران هم یکسری خواسته هایی دارد که باید به 

مرحله ای برسد که عربستان آنها را اجرا کند.
نصر اظهار داشــت: اگر روابط بین دو کشور بهبود یابد و هر دو 
در بهبود روابط ، تاثیر مثبت آن را بر منافع خود ببینند، می توان 
گفت روابط عادی خواهد شد و عادی شدن روابط، فضایی ایجاد 
می کند تا تهران - ریاض بتوانند راجع هر مساله ای با هم گفتگو 
کنند و به مقطعی برسند که بتوانند منطقه را با همکاری یکدیگر 

اداره کنند.
راهی طولانی برای تشکیل نظام منطقه ای

رئیس مدرســه مطالعات بین المللی پیشــرفته دانشــگاه جانز 
هاپکینز آمریکا تصریح کرد: این تنها راهی است که بتوان گفت 
خاورمیانه به تدریج به سایر مناطق جهان شبیه تر می شود. چرا 
که سایر مناطق جهان، سیستم و نظامی دارند که مسائل منطقه 
خود را در درون خود حل می کنند که در خاورمیانه چنین نظام 
و سیستمی وجود ندارد و برای ایجاد آن نیز هیچ توافقی نیست. 
سیستم  ها و نظام  های کوچکتری مثل شورای همکاری خلیج 
فارس )GCC ( نیز مشمول ممالک غیرعرب یا غیرعرب حاشیه 

خلیج فارس نمی شود.
دکتر نصر اظهار داشت: در واقع، هیچ نظام منطقه ای وجود ندارد 
که شامل تمام کشورهای منطقه شود که این کشورها بتوانند 
از طریق آن نظام و چارچوب، مســائل خود را حل کنند. از این 
رو، این مذاکرات شروع خوبی است ولی هنوز راهی طولانی در 

پیش است تا  به تشکیل یک نظام منطقه ای برسیم.
اعتماد و عادی سازی روابط به عمل نیاز دارد

استاد دانشگاه جانز هاپکینز در پاسخ به این سوال که آیا استقبال 
آمریکا از مذاکرات میان ایران و عربســتان در حد بیان است یا 
اینکه تحول جدیدی رخ داده اســت، گفت: آمریکا، عربستان 
را نهی نکرده که چنیــن مذاکراتی را انجام ندهد بلکه موضع 
واشــنگتن اکنون این اســت که  ایران و عربستان به نقطه ای 
برســند که تنش میان خود را کمتــر و روابطی ایجاد کنند که 
با هم بر ســر اتمام جنگ در یمن، سوریه یا جاهای دیگر، به 

توافق دست یابند.
این تحلیلگر مسائل غرب آسیا اضافه کرد: به نظر می رسد ایجاد 
اطمینان و عادی سازی روابط، احتیاج به این دارد که همکاری 
دو طرف در عمل نتیجه دهد چرا که اعتماد در عمل به دســت 

می آید نه در لفظ و مذاکره .
ضرورت توافق های کلان و کوچک و اقدامات ویژه برای 

اعتماد سازی
نصر تاکید کرد: مذاکره گام اول و بسیار مهم است اما گام اول، 
گام آخر نیســت. برای اینکه گام اول به آخرین گام برسد، باید 
توافق هایی کلان به دســت بیاید که تمام منطقه را در برگیرد. 
حتــی باید توافق هایی کوچک هم در مــورد آتش بس در هر 

نقطه ای از منطقه که لازم باشد، بدست آید.
این استاد دانشگاه جانز هاپکینز آمریکا اظهار داشت: دو طرف 
باید اقدامات ویژه ای انجــام دهند و هر طرف می تواند اعتماد 
کند که طرف مقابل پایبند به توافق است و مذاکرات نتیجه ای 
داشته که شما می توانید در آن لنگر بیاندازید. بتدریج اعتماد نیز 
بیشــتر خواهد شد و در این طیف ، ساختارهایی ایجاد می کنید 
که باقی می ماند.رئیس مدرســه مطالعات بین المللی پیشرفته 
دانشگاه جانز هاپکینز آمریکا درباره رفت و آمدها و گفتگوهای 
منطقه ای و بین المللی از سوی سیاستمداران مختلف جهان  نیز 
اظهار داشــت: بدون شک تلاش بسیار قوی برای حل مسائل 
منطقه از طریق دیپلماســی وجود دارد. دولت بایدن علاقه ای 
به شروع تخاصم نظامی در منطقه ندارد و می خواهد تنش در 

منطقه را کمتر کند.
وی افزود: آمریکا نیروهایش را از افغانستان بیرون آورد و صحبت 
از کاهش نیروها در عراق است و تمام اینها هم به دولت بایدن 
انگیزه می دهد، تلاش خود  را بیشتر روی دیپلماسی بگذارد تا 

دوران ترامپ یا حتی قبل از آن.
 نصر تاکید کرد: این موضع به سایر کشورهای منطقه نیز انگیزه 
می دهد چارچوب جدیدی برای حل مسائل خودشان پیدا کنند. 
چون نظام منطقه ای قبلی بر مبنای حضور مداوم آمریکا از نظر 
نظامی و سیاسی استوار بود و آمریکا نقش بزرگی بخصوص در 
سیاست کشورهای عربی اطراف ایران و افغانستان بازی می کرد 
که کوچکترین تغییری در وضعیت ســوق الجیشی آمریکا در 
منطقه باعث می شد سیاست خارجی، نظامی و برداشت منطقه 

از موضع خودش، تغییر کند.
این تحلیلگر ارشد مسائل بین المللی افزود: کشورهای دیگر هم 
انگیزه دارند که در پی یک چارچوب دیگری باشــند که منافع 

خودشان را بتوانند از طریق آن چارچوب حفظ کنند.
این استاد دانشــگاه جانز هاپکینز آمریکا تصریح کرد: اگر قرار 
اســت آمریکا بصورت قوی حضور نداشته باشد و بتواند احیای 
برجام یا یک نوع توافق جدیدی بر سر مسائل هسته ای داشته 
باشــد که حتی کمی روابط ایران و آمریکا هم ثبات پیدا کند، 

نظام جدیدی در خاورمیانه ایجاد خواهد شد.
رئیس مدرســه مطالعات بین المللی پیشــرفته دانشگاه جانز 
هاپکینز آمریکا اظهار داشت: در پی این نظام جدید در خاورمیانه 
)غرب آسیا( عربستان سعودی و امارات هم در پی داشتن روابط 

منطقه ای متفاوتی با ایران خواهند بود.
این تحلیلگر ارشد مسائل منطقه ای و بین المللی مقیم آمریکا 
افزود: وضعیت افغانســتان نشان داد که اصولا آینده با گذشته، 
فرق اساسی خواهد داشت و همه ممالک از جمله ایران نیز باید 

یک بازبینی  در سیاست منطقه ای آینده خود داشته باشند.
از دکتر نصر سوال شد: برنامه های دولت بایدن مبنی بر خروج 
آشفته نیروها از افغانستان و کاهش نیروها در عراق ، آیا به منزله 
کاهش اهمیت غرب آسیا برای دولت بایدن است؟ این رویکرد 
با چه هدفی اجرا می شــود و اگر تحولــی در منطقه رخ دهد، 

آمریکا چگونه بازگشت خود را توجیه خواهد کرد؟
 اســتاد دانشــگاه جانز هاپکینز آمریکا توضیــح داد: همه این 
ســوالات، پرسش های اساسی اســت و بر سر آنها بحث های 
بســیاری بوده اســت و این بحث با دولت بایدن شروع نشده 
است بلکه به دولت اوباما و حتی شروع برجام بازمی گردد. شروع 
مذاکره برجام، ریشــه در هدف آمریکا بــرای انتقال نیروهای 
نظامی، دیپلماتیک و اصولا توجهش از غرب آسیا به شرق آسیا 
بود.این تحلیلگر ارشد مســائل منطقه در آمریکا اظهار داشت: 
دولت اوباما نیز می خواست تنش با ایران را فیصله دهد تا بتواند 
توجه بیشتری به شرق آسیا داشته باشد.ترامپ نیز این سیاست 
را بطور مغشوشی دنبال می کرد که البته در عین حال، هم تنش 

با ایران زیاد می شد و هم تنش با چین.
رئیس مدرســه مطالعات بین المللی پیشــرفته دانشگاه جانز 
هاپکینز آمریکا افزود: بایدن این مســاله را بطور اساســی تر 
دنبال می کند و هدف سیاست خارجی آمریکا اکنون این است 
که اصولا خاورمیانه اهمیت ســوق الجیشــی، اقتصادی و ژئو 
استراتژیکی که فکر می کرد در دو دهه گذشته دارد، دیگر ندارد.

نصر تصریح کرد: آینده سیاســت کلان دنیا در مقابله آمریکا 
با چین و روسیه اســت. ژنرال متیس وزیر دفاع دوران ترامپ، 
دکترین جدید نظامی ارائه کرد و بر اســاس آن اعلام کرد که 
مقابله با تروریسم و مسائل منطقه خاورمیانه باید اهمیت کمتری 
داشته باشــد و حواس سیاست خارجی آمریکا باید معطوف به 

رقابت با قدرت های بزرگ دنیا یعنی چین و روسیه شود.
 این اســتاد دانشــگاه جانز هاپکینز آمریکا ادامه داد: این دلیل 
نمی شود که خاورمیانه )غرب آسیا( اهمیت ندارد یا اتفاق هایی 
در آن نخواهد افتاد که آمریکا بخواهد در آنجا درگیری پیدا کند. 
بلکه معنایش این است که آمریکا به این نتیجه رسیده است که 
خاورمیانه  اهمیت لازم را ندارد که اینقدر توجه سیاسی، نظامی 
و دیپلماتیک به آن شــود و باید آن توجه را متناسب با اهمیت 

خاورمیانه در آینده روابط بین المللی در تمام دنیا کند.
نصر تصریح کرد: خاورمیانه تعیین کننده سرنوشت دنیا نخواهد 
بود و بعد از حوادث 11 ســپتامبر ۲001 آمریکا آنچنان توجهی 
نسبت به مسائل منطقه پیدا کرد انگار که منطقه و القاعده توان 
این را دارند سیاست کلان بین المللی و سرنوشت آمریکا، چین 

و روابط بین المللی را تعیین کنند.
رئیس مدرســه مطالعات بین المللی پیشــرفته دانشگاه جانز 
هاپکینز آمریکا اظهار داشــت: پس از دو دهــه از حوادث 11 
ســپتامبر، آمریکا به این نتیجه رسیده است که چنین نیست. 
اهمیت نفت در حال کمتر شدن است. تنش در این منطقه تنش 
زیاد است ولی اساسا تنش ها گریبان خود منطقه را می گیرند 
و هر چه قدر هم خاورمیانه باعث تنش و بی ثباتی باشد، قابل 
مقایســه با موضوع رقابت آمریکا، چین و روسیه که کدامیک 
ابرقدرت محض خواهند بود، نیســت و در واقع، چنین توان و 
اهمیتی ندارد.این تحلیلگر ارشــد منطقه ای گفت: خاورمیانه 
مســائلی دارد که می تواند باعث مهاجرت به اروپا، تروریسم و 
صادرات مواد مخدر شــود اما سرنوشت خاورمیانه تعیین کننده 

سرنوشت قدرت و اقتدار نظام بین المللی نخواهد بود.
اســتاد دانشگاه جانز هاپکینز آمریکا ادامه داد: نتیجه این است 
که آمریکا قوایش را معطوف به شرق آسیا کرده و اهمیت غرب 
آسیا کمتر شده است و آنچه در غرب آسیا برخی ملت ها متوجه 
آن نیستند، این است که ایجاد اغتشاش، نزاع، جنگ و تروریسم 

معنایش قدرت و اهمیت نیست.
نصر تاکید کرد: آن بخش از دنیا که بیشــترین تولید اقتصادی 
جهان را دارد یعنی شــرق آسیا، اهمیتش در روابط بین المللی 
بیشــتر خواهد بود. غرب آسیا  نســبت به شرق آسیا و اروپا در 
طول ســالها؛ اهمیت کمتری پیدا کرده است و اصولا در غرب 
آسیا رشد اقتصادی ناشی از صادرات نفت است که با رشد واقعی 
اقتصادی که در کره جنوبی، تایوان و جنوب شــرقی آسیا می 

بینیم، قابل مقایسه نیست.
رئیس مدرسه مطالعات بین المللی پیشرفته دانشگاه جانز هاپکینز 
آمریکا ادامه داد: اهمیت نفت در حال کاهش یافتن است و غرب 
آســیا با وجود داشتن جمعیت بسیار، اهمیت اقتصادی ندارد. نه 
بازاری واقعی است برای تولیدات ممالک صنعتی و آنچه را هم 
خود صادر می کند، ارزشــش در حال کاهش است و صادرات 

اصلی آن بی ثباتی و نزاع شده است.
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خسارت۹هزارمیلیاردریالیخشکسالیبهخراسانشمالی
مدیـرکل دفتر مدیریت بحران اسـتانداری خراسـان شـمالی 
گفـت: خسـارت خشکسـالی به بخـش های مختلف اسـتان 
۹ هـزار میلیـارد ریـال بـرآورد شـده امـا هنـوز ریالـی برای 

مدیریـت بحران به دسـت نرسـیده اسـت.
بـه گـزارش روزنامـه »صبح امـروز« و به نقـل از ایرنا، جواد 
نظـری اظهار داشـت: از این میـزان تنهـا 500 میلیارد ریال 
اعتبـار مربـوط بـه کاهـش اثـرات خشکسـالی بـرای بخش 
اعتبـار مدیریـت  آب و فاضـلاب مصـوب شـده و مابقـی 

بحـران تاکنـون مصوب نشـده اسـت.
وی افـزود: خشکسـالی و کاهش بارندگی ها خسـارت های 
زیـادی بـه بخش هـای مختلـف از جمله آب، کشـاورزی و 
دامـداران وارد کـرده اسـت در ایـن زمینـه تـلاش داریـم تا 
بـا تامین اعتبار لازم، تسـهیلات بانکی کشـاورزان خسـارت 

دیده از سـیل و خشکسـالی در این اسـتان امهال شـود.
خراسـان  اسـتانداری  بحـران  مدیریـت  دفتـر  مدیـرکل 
شـمالی تصریـح کـرد: پدیده خشکسـالی در سـال جاری به 

کشـاورزان اسـتان بویـژه دیمـکاران خسـارت هـای زیادی 
وارد کـرده اسـت.

 معاون توسـعه و پیش بینی اداره کل هواشناسـی خراسـان 
شـمالی گفـت: ۷8.۹ درصـد از پهنـه ایـن اسـتان ۲8 هـزار 
درگیـر  کشـور  شـرق  شـمال  در  واقـع  مربعـی  کیلومتـر 
خشکسـالی اسـت کـه شـدت آن از خفیف تا بسـیار شـدید 

اسـت. متفاوت 
مهـدی کمالـی به خبرنـگار ایرنا اظهار داشـت: خشکسـالی 

در شهرسـتان هـای اسـفراین، بجنـورد و راز و جـرگلان 
بیـش از ۹0 درصد اسـت که شـدیدترین میزان خشکسـالی 
را دارند.معـاون توسـعه و پیـش بینـی اداره کل هواشناسـی 
خراسـان شـمالی افـزود: میـزان خشکسـالی در شهرسـتان 
مانه و سـملقان به عنوان شهرسـتان کشـاورزی اسـتان 83 

اسـت. درصد 
خراسـان شـمالی 3۴۴ هـزار هکتـار عرصـه کشـاورزی و 

دارد.  باغـی 

واردات واکسن کرونا
 از ۱۵۰ میلیون دزُ گذشت

معاون فنــی و امور گمرکــی گمرک ایران 
گفت: محموله های 85 و 8۶ واکســن کرونا 
به تعداد بیش از یک میلیون دُز بامداد امروز 

)جمعه نوزدهم آذرماه( وارد کشور شد.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از گمــرک ایران، »مهــرداد جمال ارونقی« 
به جزییات واردات واکســن در کشور اشاره 
کرد و اظهار داشت: محموله هشتاد و پنجم 

واکسن کرونا به تعداد 131 هزار دز واکسن آسترازنکا ساخت کشور آلمان و محموله هشتاد و 
ششــم به تعداد یک میلیون و 8۷ هزار و ۴00 دز واکسن آسترازنکا ساخت کشور هلند بامداد 

امروز وارد کشور شد.
وی گفــت: تاکنون و طــی 8۴ محموله تعداد 1۴8 میلیون و ۷8۴ هزار و 308 دز واکســن 
وارد کشــور شــده بود که با ورود محموله های هشتاد و پنجم و هشــتاد و ششم، تعداد کل 

واکسن های وارده از 150 میلیون دز گذشت و به 150 میلیون و ۲ هزار و ۷08 دز رسید.
به گزارش صبح امروز، از اســفندماه ۹8 ویروس کووید 1۹ در کشــور شــیوع پیدا کرد و از 

اسفندماه سال ۹۹ واکسیناسیون عمومی آغاز شد.
از 15 بهمن ماه تا اواســط آبان، 1۶ محموله واکسن روسی اسپوتنیک با سه میلیون و 313 
هزار و ۶00 دز، سه محموله واکسن آسترازنکا از ژاپن با ۲ میلیون و ۹11 هزار و 810 دز، ۲ 
محمولــه کووکس از کره جنوبی با یک میلیون و ۷00 هزار و 800 دز، یک محموله کووکس 
از ایتالیا با یک میلیون و ۴5۲ هزار دز، سه محموله واکسن آسترازنکا از روسیه با ۲ میلیون و 
385 هزار و ۶00 دز، یک محموله واکســن آسترازنکا از هلند با یک میلیون و ۴۴۲ هزار دز، 
یک محموله واکسن بهارات هندی با 1۲5 هزار دز، سه محموله واکسن آسترازنکا وارداتی از 
اتریش با یک میلیون دز، یک محموله واکسن آسترازنکا از لهستان با یک میلیون دز و یک 

محموله آسترازنکا از یونان با 150 هزار دز و وارد کشور شده است.

مسدود شدن حساب بانکی ٨۴۰ اخلال گر 
بازار ارز 

ایران  رئیس شــورای عالی کانون صرافــان 
گفت:حدود 8۴0 حســاب اخلالگران بازار ارز 
مسدود شــده است و این روند برخوردی ادامه 
دارد.بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از صدا و ســیما، احمد لواسانی گفت: در 
روزهــای اخیر وزارت اطلاعــات با همکاری 

نیروی انتظامی، تعدادی از سودجویان را که بدون مجوز در بازار ارز فعالیت می کردند دستگیر 
و حســاب های بانکی این افراد را مســدود کرد.وی گفت: پیشــتر به مردم و فعالان حوزه ارز 
توصیه کرده بودیم که در این شرایط حساس هر نوع خرید و فروش در بازار ارز را از مؤسساتی 
انجام دهند که دارای مجوز از بانک مرکزی هستند.لواســانی ادامه داد: پیش بینی می شــود با 

تداوم شرایط فعلی و برخوردها، بازار ارز به آرامش برسد و قیمت ها کاهش پیدا کند.

خبر

»صبحامروز«افزایش10تا18درصدیتولیدات2خودروسازبزرگکشوررابررسیمیکند؛

خودروگرانشد،اماقیمتگذاریآزادنشد!
بیش از یک ســال است 
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بــازار خــودرو در  که 
آشفتگی به سر می برد 
کرده  افت  تولیدات  و 
اســت. در ایــن میان 
خودروسازان داخلی برای 
این که بتوانند خودرو را با 
قیمت مصوب به دســت 
واقعی  کننــده  مصــرف 
برســانند، برای اولین بار 
سیســتم  جهــان  در 
قرعه کشی تحویل خودرو را اجرا کردند. آن 
هم در شرایطی که خودروسازان جهانی برای 
فــروش محصولات خود عــلاوه  بر تکریم 
مشتری، تخفیف و تقسیط مبلغ را هم در نظر 

می گیرند اما در ایران...
در مقابل چیزی طول نکشید که با روی کار 
آمدن دولت رئیسی، مســئولان وعده دادند 
کــه قیمت خودرو کاهــش و قیمت بازار به 
کارخانه نزدیک خواهد شــد، اما گویا اکنون 
وضعیت برعکس شــده و قیمت کارخانه در 
حال نزدیک شدن به قیمت های نجومی بازار 

خودرو است.
در ایــن خصوص اخیــرا )1۷آذرماه ســال 
جاری( مطابق آمارهای منتشــره در سامانه 
کدال بورس، مجوز تغییر بیش از 10 درصد 
در نــرخ فروش محصــولات ایران خودرو و 
مجــوز افزایش میانگیــن 18 درصد قیمت 
محصولات شرکت ســایپا داده شد. در این 
ســامانه، مجوز یاد شده در گروه ایران خودرو 
شــامل خودروهای گروه پژو، ســمند، رانا و 
دنا خواهــد بود و همچنین در گروه ســایپا 
خودروهای تیبا صندوق دار، تیبا ۲ )هاچ بک(، 
ساینا با دنده دستی، ساینا S، کوئیک با دنده 
دســتی، کوئیک S، کوئیک دنده اتوماتیک 
پلاس و شــاهین مشــمول افزایش قیمت 

شدند.
حفظ حقوق مشتریان و منافع سهامداران

پس از این افزایش قیمت خودرو در بورس، 
معــاون بازاریابــی و فروش گــروه صنعتی 
ایران خــودرو از آغاز فروش فوری هفتگی و 
افزایش عرضه محصــولات، در پی اصلاح 
قیمت هــا خبر داد. بابــک رحمانی گفت: با 
تصمیمات متخذه درخصوص اصلاح قیمت 
صنعتی  گــروه  خودروســازان،  محصولات 
ایران خودرو برنامه های فروش فوری هفتگی 
و افزایش تولید و عرضه محصولات خود را 

آغاز می کند.
وی بــا بیان  این که اصلاح قیمت ها ســبب 
افزایش تولید و عرضه به بازار شده و علاوه 
بر حذف واســطه گری و سودجویی در بازار، 
حفظ حقوق مشــتریان و منافع سهامداران 
خودروســازی را بــه دنبال خواهد داشــت، 
خاطرنشان کرد: افزایش قیمت برمبنای تورم 

بخشی حدود 18 درصد است.
قیمت گذاری خودرو، براساس محاسبه 

تورم
همچنین معاون بازاریابی و فروش گروه سایپا 
نیــز با اعلام »اصــلاح قیمت« محصولات 
تولیدی ســایپا و افزایش بهــای کارخانه ای 
خودرو، از تــداوم روند طرح هــای هفتگی 
و مســتمر فروش فوق العــاده و پیش فروش 
خودرو با هدف تنظیم بازار، پاســخ گویی به 
نیاز مصرف کنندگان واقعی و کمک به حذف 
واسطه گری خبر داد. حسین کاظمی گفت: به  
افزایش چند برابری قیمت نهاده های  دنبال 
تولیــد و مواد اولیه نظیر فــولاد، آلومینیوم، 
مس، محصولات پلیمر، پتروشــیمی و سایر 

مواد اولیه و نیز قطعات مورد نیاز برای تولید 
خودرو در ماه های اخیر که منجر به افزایش 
چشــمگیر قیمتِ تمام شــده محصولات و 
تحمیل زیان به سهامداران خودروسازان شده 
اســت، بهای کارخانه سبد محصولات سایپا 

به  طور متوسط 18 درصد افزایش می یابد.
وی تصریح کرد: این اصــلاح و افزایش، به 
معنای آزادســازی قیمت نبوده و فقط با اتکا 
به فرمول تعیین شــده توســط مراجع قبلی 
تورم  محاسبه  براساس  خودرو،  قیمت گذاری 

انجام می شود.
رشد منطقی در قیمت خودرو!

البته بد نیست در همین ابتدا یادآور شویم که 
این موضوع دور از انتظار نبود. چراکه چندی 
پیش دبیر شورای عالی بورس گفت: »قیمت 
خودروی در کارخانه قرار است به حدی برسد 

که خودروسازان زیان نبینند.«
مجید عشــقی اظهــار کرد: »خودروســاز، 
از  هیچ کــدام  دولــت،  و  مصرف کننــده 
وضعیت فعلی منفعت نمی برند. ســهامداران 
خودروســازان هم از وضعیت فعلی ناراضی 
هســتند و ضرر زیــادی می کننــد؛ بنابراین 
تصمیمی گرفته شــد تا قیمت های خودرو نه 
رشــد های عجیب و غریب داشته باشد، بلکه 
رشــد منطقی در قیمت خــودرو در کارخانه 

داشته باشیم.
بازار انحصاری خودرو

در کشــور ما قیمت گذاری دستوری در موارد 
زیادی به کار گرفته می شود، از قیمت گذاری 
دســتوری در صنایــع پتروشــیمی و فلزات 
اساســی گرفته تا صنایــع غذایی و لبنیات و 
حتی صنعــت بیمه. در این میــان اما مدتی 
اســت بحث حذف قیمت گذاری دســتوری 
خودرو در جریان است. چراکه هرچند برخی 
کارشناسان عامل گرانی خودرو های داخلی را 
بسته شدن در های واردات می دانند، اما برخی 
دیگر بی انگیزگی خودروسازان برای تولید را 
با وجود قیمت های دستوری موثر می دانند و 
معتقدند در این چرخه نه تنها خودروساز، بلکه 
مصرف کننده واقعــی نیز منتفع نمی گردد و 

تنها به سود واسطه ها تمام می شود. هرچند، 
درهرحال به گفته کارشناسان اقتصاد کلان، 
هر دو این موضوعاتی که مطرح اســت، باید 

رفع شود تا بازار خودرو به تعادل برسد.
در این خصوص یک کارشــناس بازار خودرو 
در گفتگو با »صبح امروز« با اشاره به »ماده 
58 قانون اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴( 
قانون اساســی« مطرح می کند: طبق قانون 

هر شــرکت دولتی که بازار را انحصاری در 
اختیار داشته باشد، باید مشمول قیمت گذاری 
در شــورا و مرکز ملی رقابت شود. براساس 
ماده 58 قانون اجرای سیاست های کلی اصل 
)۴۴( قانون اساســی، تشــخیص انحصاری 
بودن بــازار صرفا و صراحتا جــزو اختیارات 
شورای رقابت است. خودرو نیز در این بخش 
قیمت گذاری می شــود، اما فعــالان صنعت 
خودرو می گویند این بازار در انحصار نیســت 
و تعداد خودروسازان در کشور زیاد است و در 
مقابل رئیس شــورای رقابت معتقد است که 
ایران دو خودروســازی بیشتر ندارد و آن هم 
ایران خودرو و سایپاست، در نتیجه این بازار 

انحصاری است.
وی ادامــه می دهد: ابتدای ســال 13۹۷ که 
هنوز تحریم ها آغاز نشــده بــود و نرخ تورم 
حــدود ۲۲ درصد و دلار بین 3500 تا 5000 
تومان بود، شــورای رقابت حــدود ۷ درصد 
افزایــش قیمت را بــرای خودروها پذیرفت. 
هنوز تحریم ها آغاز نشده بود به سرمایه گذار 
و مردم اعلام رســمی شد که هرکس خودرو 
خریداری کند، 10 درصد ســود تضمین شده 
دارد. یعنــی بــا قیمت گذاری اشــتباهی که 
متناســب تورم نیســت، به هرکس تضمینی 
می دهیــم که هر اتفاقی هم رخ دهد، شــما 
سود می کنید. بماند که در همان سال قیمت 
دلار به متوســط 8800 تومان رسید و معنی 
آن این بود که سود خریداری خودرو بیش از 

درصدهای اعلام شده بود. 
مهار سرعت رشد قیمت برای جلوگیری از 

بروز تورم های پرشتاب
این است  ابراهیم احمدی می افزاید: واقعیت 
که هدف اولیه سیاســت گذار، مهار ســرعت 
رشد قیمت برای جلوگیری از بروز تورم های 
پرشــتاب در اقتصاد اســت، درحالی که نظام 
حکمرانــی اقتصادی در ایــران نوعی نظام 
متمرکز دولتی اســت کــه همواره در تلاش 
بوده بــا نشــان دادن تورم به عنــوان یک 
عامل، اقدامــات کنترلــی را از طریق نظام 

قیمت گذاری مدیریت کند
وی تصریح می کند: بدون شــک اگر تبعات 
به کارگیــری سیاســت ســرکوب قیمتــی 
به شــکل پرداخت یارانه به تولیدکنندگان یا 
مصرف کننده ها و یا از طرق مختلف دیگر را 
بررسی کنیم، درمی یابیم که ریشه اصلی عدم 
شفافیت و ایجاد فساد در بدنه اقتصاد، وجود 

همین نگاه دستوری به بازارها بوده است.
این کارشــناس با تاکید بــر اینکه » در علم 
اقتصاد، چند نرخی بودن یک کالا باعث رانت 
و فساد می شــود« می گوید: نکته قابل توجه 
در مورد قیمت گذاری دســتوری خودرو این 
اســت که تفاوت بین قیمت کارخانه و بازار 
رانت چند هزار میلیارد تومانی نصیب دلالان 
می کند که نه تنها خودروسازان هیچ بهره ای 
از ایــن مبالــغ نمی برند و هــر روز بر زیان 
انباشــته آن ها افزوده می شود، بلکه مصرف 

کننده واقعی نیز بازنده این چرخه است.
یادآور می شود: چندی پیش اعلام  احمدی 
شــده بود که دو خودروســاز بزرگ کشور 
خوردوهای تولیدی خود را در قیمت گذاری 
دســتوری با رقمی حــدود ۲3درصد ضرر 
عرضه می کنند. اکنون اما ایران خودرو 10 
درصد و ســایپا 18درصد برخی محصولات 
خود را افزایش داده اســت. به همین نسبت 
نیز خــودرو در بازار آزاد بــا افزایش قیمت 
مواجه خواهد شد و اینگونه نیست که خودرو 
درب کارخانه گران شده، اما بازار ثابت باقی 

بماند.

وی ادامه می دهد: حال نکته اینجاســت که 
اگر با حذف قیمت گذاری دســتوری، قیمت 
تمام شــده ساخت یک خودرو به علاوه سود 
منطقی لحاظ گردد و خودرو بدون واســطه 
به دســت مصــرف کننده نهایی برســد، نه 
تنها خودروســاز انگیزه پیدا کرده و تولید را 
افزایش می دهــد بلکه عرضه و تقاضا نیز به 
تعادل خواهد رسید و تقاضای کاذب به جهت 
واســطه گری از میان می رود. به این ترتیب 
همه مردم امکان خواهند یافت تا به صورت 
مستقیم از کارخانه اقدام به خرید خودرو کنند 
و تقاضا برای خرید خودرو از کف بازار کاهش 
یافته و فضا برای دلالان تنگ خواهد شــد. 
چراکه قیمت خــودرو در کف بازار به قیمت 

کارخانه نزدیک می شود.
هیجان مردم برای خرید خودرو

این کارشــناس بازار خودرو بیــان می کند: 
بر همگان روشــن اســت که شــرکت های 
خودروساز به دلیل تحریم نمی توانند به اندازه 
نیاز بازار، خودرو تولید و به بازار عرضه کنند 
و از ســوی دیگر واردات نیز با چالش مواجه 
اســت  در این بین کنترل دســتوری قیمت 
خودرو درب کارخانه باعث شده هیجان مردم 
برای دستیابی به خودرویی با نرخ کارخانه ای 
تشدیدشده و به علاوه روش قرعه کشی برای 
فروش خودرو با نــرخ کارخانه ای نیز بر این 

هیجان افزوده است.
احمدی تاکید می کنــد: فریزکردن و کنترل 
دســتوری قیمت خــودرو در دوره هایی که 
کشــور با تورم های بالا مواجه است، علاوه 
بر اینکه سیل تقاضای غیرواقعی را به سمت 
بازار روانه کرده، تولیدکننده را نیز با زیان های 
سنگین مواجه کرده است و همچنین هرچند 
اعمال قیمت های دســتوری ممکن اســت 
خودروســازان را در مقطع کوتاهی ناچار به 
فروش بــا قیمت پایین کند، امــا این نحوه 
قیمت گذاری موجب نــزول کیفیت تولیدات 
خواهد شد. بنابراین برای کنترل بازار خودرو 
باید از روش هایی اســتفاده کنیم که به موج 
تقاضاهای ســرریز شــده از سه سال گذشته 
افزوده نشود. سال گذشته تا حدود 8 میلیون 
نفر در قرعه کشــی خودرو شرکت کردند. اما 
مصرف کننده واقعی بیش از یک میلیون نفر 
نیست، در چنین شــرایطی پتانسیل موفقیت 

یک به هشت می شود.
قیمت گذاری دستوری، زیان مطلق 

تولیدکننده
وی معتقد اســت: واردات خــودرو تا حدی 

به قیمت خودرو های داخلی سامان  می تواند 
دهد، اما از آنجایی که خودروســازان داخلی 
در حال حاضر قادر بــه عرضه تولیدات خود 
در یک بازار رقابتی مناســب نیستند، همین 
امر موجب افت کیفیت می شود. بنابراین باید 
توجه داشت قیمت کارشناسی همراه با سود 
برای هــر خودروی تولیــدی باعث افزایش 
عرضه شــده و خود به خود قیمت ها کاهش 

می یابند.
این کارشــناس بازار خــودرو در پایان بندی 
صحبت هــای خــود تاکید می کنــد: بدون 
برای  قیمت گذاری دســتوری  پیامد  شــک 
تولیدکننــده زیان مطلق اســت و در اصل 
صنعت خودرو با زیان انباشــته حاصل از آن، 
باید اعلام ورشکســتگی کند. بنابراین تنها 
قیمت  واقعی کردن  بــازار،  منطقی کردن  راه 
خودرو در فروش های کارخانه ای اســت. در 
واقع بهتر اســت قیمت فروش خودرو درب 
کارخانه عبارت باشد از بهای تمام شده خودرو 
به علاوه درصدی ســود منطقــی. در چنین 
شــرایطی نه مصرف کننده متضرر می شود و 
اعمال  به علاوه  نه شرکت های خودروســاز. 
این روش باعث می شــود ورود نقدینگی به 
شرکت های خودروســاز روندی طبیعی پیدا 
کــرده و در نتیجــه تامین قطعــات و تولید 
خودرو با سهولت بیشــتری صورت پذیرد و 
نهایتا روند تحویل خودرو به بازار شدت پیدا 

خواهد کرد.
قیمت گذاری دستوری قابل دفاع نیست

همچنین چندی پیش یک کارشــناس بازار 
سهام گفت: قیمت گذاری دستوری خودرو نه 
 تنها منتج به افزایش رفاه عموم مردم نشده، 
بلکه درنهایت منجر به این شــده اســت که 
خودرو در بازار آزاد بســیار بالاتر از نرخ های 
تعیین شــده به مردم فروخته شود. از این رو، 

به هیچ عنوان قابل دفاع نیست.
ســید حمیدرضــا میرمعینــی در گفتگــو با 
ایلنــا با بیــان این کــه باید به ســوی کنار 
گذاشــتن قیمت گذاری دستوری محصولات 
شــرکت هایی کــه در بورس حضــور دارند 
برویم، افزود: »هرگونه دســتکاری و دخالت 
در بازار ســرمایه و مکانیزم های مرتبط با آن  
درنهایت به ضرر ســهامداران و شرکت های 

بازار سرمایه است.«
میرمعینــی ادامه داد: »اگــر می خواهیم در 
بلندمدت، بــورس وضعیت باثبات و متعادلی 
داشته باشــد، باید به سمت کم کردن دخالت 
دولت در بازار ســرمایه و مسائل مرتبط با آن 

باشیم.«
وی تصریح کرد: »در قیمت گذاری دستوری 
برخی کالاها و محصولات مانند خودرو،  که 
طی ســال های گذشته انجام شده است، هم 
حقوق ســهام داران را نادیــده گرفته اند، هم 
باعث ضــرر و زیان تولیدکنندگان شــده اند 
و هم مشــکلات اقتصادی زیــادی را به بار 

آورده اند.«
 به گفته این کارشناس بازار سهام، معضلات 
و مشــکلاتی که قیمت گذاری دستوری طی 
سال های گذشته در بازارهای مختلف ایجاد 
کرده، نشــان دهنده آن اســت که استفاده از 
مکانیــزم عرضه  و تقاضــا و ایجاد رقابت در 
تعیین قیمت محصولات، تنها راهی است که 

می تواند شفافیت اقتصادی به وجود بیاورد.
از ســوی دیگر، باتوجه به این کــه یکی از 
مهم تریــن ارکان بــورس، ایجاد شــفافیت 
اســت؛ حذف قیمت گذاری دستوری از تمام 
محصولاتی کــه تولیدکنندگان آن در بورس 

حضور دارند، باید پیگیری شود.«

511/1آگهیفقدانسندمالکیت
نظر به اینکه  آقای امید باقریان برابر وکالتنامه شماره ۲۷۲۴0 مورخ 1۴00/8/۲۲ دفتر خانه 
300 مشهد به وکالت از طرف  آقای حسن منتظری  باستناد ۲ برگ فرم استشهادیه منضم 
به فرم تعهد جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه و مدعی است 
که سند مالکیت ششدانگ  به شماره پلاک فرعی ۲1 از ۲۲  اصلی بخش ۹ مشهد که متعلق 
به نامبرده میباشد  به علت سهل انگاری  مفقود گردیده است. با بررسی دفتر املاک معلوم 
شد مالکیت نامبرده در ذیل شماره ثبت 1053۹3 دفتر 5۴8 صفحه 5۶۲ به نام آقای حسین 
حقدوست ثبت و سند به شماره چاپی  ۴0۲۴۲8 صادر گردیده است. سپس مع الواسطه برابر 
سند قطعی شماره 1۶11 مورخ 13۹0/۷/۷ دفتر 351 مشهد به  آقای حسن منتظری منتقل 
گردیده اســت وبرابر ســند رهنی 1۶1۲ مورخ 13۹0/۷/۷ دفتر 351 مشهد در رهن بانک 
صادرات قرار دارد . دفتر املاک بیش از این حکایتی ندارد. لذا به استناد ماده 1۲0 اصلاحی  
قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی و متذکر می گردد هرکس نســبت به ملک مورد آگهی 
معامله ای انجام داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود باشد بایستی ظرف ده روز از تاریخ 
انتشــار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل سند مالکیت یا سند معامله رسمی 
به این اداره تســلیم نماید. بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا وصول 
اعتراض بدون ارائه ســند مالکیت یا سند معامله رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی 

و تسلیم آن به متقاضی اقدام خواهد شد. م.الف35۹ 
سید محمد باقر حسینی جهانگیر-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک مشهد مقدس

511/2ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . برابر رای شماره 1۴00۶030۶۲۷100۲51۶ هیات  
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
میر حامد زنوزی فرزند حســن ششــدانگ یک قطعه باغ و استخر به مساحت  13۴33  متر 
مربع قسمتی از پلاک 11۹  اصلی بخش ۹  واقع در روستای رضوان به نام خود متقاضی  ) 
سهم مشاعی خودش( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند 
مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد شد. م.الف3۲۹ تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴00/۹/۲0. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴00/10/5
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/3ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوي
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملكجغتاي

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتياراضيوساختمانهايفاقدسندرسمي
آگهــي موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتي و 
اراضي و ســاختمانهاي فاقد سند رســمي . برابر رأي شــماره 1۴00۶030۶018000۴1۲ 
- 1۴00/0۹/1۶  هیــات اول/دوم موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتي اراضي و 
ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک جغتاي تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضي آقاي رضا جغتائي فرزند حســینعلي بشــماره شناسنامه 31۷۷ صادره از 
جغتای، در ششدانگ یک قعطه باغ مشتمل بر دو باب خانه، به مساحت 15۷۲.88 مترمربع، 
کل پلاک 51۷ فرعي از 5 - اصلي واقع در اراضی جغتای از بخش ۷ سبزوار، خریداري مع 
الواسطه از محل مالکیت رســمي آقای تقی جغتائی فرزند اروجعلی و خانم شهربانو جغتائی 
فرزند حســن به نام متقاضی مزبور محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهي مي شــود در صورتي که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضي اعتراضي داشته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایي تقدیم نمایند.بدیهي است در صورت انقضاي 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. تاریخ انتشار 

نوبت اول :   1۴00/0۹/۲0 تاریخ انتشار نوبت دوم :   1۴00/10/05
حمیدرضا  آریان پور – رئیس ثبت اسناد و املاک جغتای
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احتمال ابتلا واکسن زده ها به اومیکرون
یک ویروس شــناس گفت: واکســن کرونا در مقابل »اومیکرون« همچون ســویه های گذشته 
احتمال ابتلا، شــدت وضعیت بیماری و مرگ ومیر را کاهش خواهد داد، اما نتایج مطالعات اولیه 

نشان می دهد علیرغم تزریق واکسن هم احتمال ابتلا به این بیماری وجود دارد.
ایرنا نوشت: مهرداد روانشاد در خصوص سویه جدید ویروس کرونا که تحت عنوان »اومیکرون« 
نام گذاری شــده، توضیح داد: ویــروس کرونا در مناطق مختلف دنیا بــه ویژه برخی نواحی که 
کنترل بیماری ضعیف بوده اســت، دچار موتاسیون )جهش( شــده و به گونه قالب بیماری زایی 

درآمده است.
وی تصریح کرد: ســویه اومیکرون هم علائم بیماری کووید1۹ را به دنبال داشــته و باتوجه به 
شواهد اولیه به نظر می رسد، نسبت به دیگر سویه های کرونا خفیف تر است، اما به دلیل افزایش 
قدرت سرایت بیماری از انسان به انسان، علیرغم تزریق واکسن کرونا هم افراد در معرض خطر 

آلودگی قرار خواهند داشت.
این اســتاد علوم پزشــکی ادامه داد: بنابراین رعایت اصول بهداشتی مقابله با کرونا اعم از حفظ 
فاصله گذاری فیزیکی، اســتفاده از ماسک اســتاندارد، پرهیز از اجتماعات و شست وشوی مداوم 

دست ها مجددا باید متذکر شود.
وی یادآور شــد: اکنون اعم داده ها در خصــوص »اومیکرون« مربوط به آفریقای جنوبی بوده و 
در صورت شــیوع در دیگر کشــورها، گروه های جمعیتی و همچنین ایران، قدرت انتقال، شدت 
وضعیت بیماری زایی و... می تواند تغییر کند، اما به طور کل این سویه نیز از خانواده کرونا ویروس 

بوده و وضعیت بیماری هم مشابه با جهش های قبلی خواهد بود.  

خاک تهران سالانه تا ۱۷ تن فرسوده می شود

در سال های اخیر تغییرات اقلیمی و پدیده هایی مانند سیل و خشکسالی سبب شده اند تا فرسایش 
خاک در کشور با شدت و سرعت بیشتری مشاهده شود. معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی 
اســتان تهران ضمن اشاره به چالش فرسایش از نابودی حداقل 1۲ تن در هکتار خاک در سال 

به علت فرسایش می گوید.
ایســنا نوشــت: محمد فرامرز با تاکید بر مسئله فرســایش خاک به عنوان یکی از جدی ترین 
مشــکلات کشور خاطرنشان کرد: فرسایش خاک، چالشــی جدی است که در تمام نقاط کشور 
دیده می شــود. استان تهران نیز از این قاعده مستثنی نیست و فرسایش خاک در این استان به 

سرعت در حال رخ دادن است.
وی با اشاره گســتره وقوع این پدیده در استان تهران گفت: فرسایش خاک در همه استان های 
کشــور از جمله اســتان تهران دیده می شود. فرســایش خاک در تهران با توجه به نوع خاک و 
شرایط جغرافیایی هر منطقه از آن متفاوت است. فرسایش خاک، ناشی از عوامل گوناگونی است. 
با تغییر متغیرهای مربوط به خاک، میزان فرســایش نیز تغییر می کند. میانگین فرسایش در کل 

کشور که استان تهران هم شامل آن می شود، 1۲ تا 1۷ تن در هکتار در سال است.
فرامرز ضمن اشــاره به ویژگی های خاک حاصلخیز و تعاریف آن ادامه داد: تولید خاک، نیازمند 
دوره طولانی مدتی اســت. چند 100 سال زمان نیاز است تا هر سانتی متر از خاک تشکیل شود. 
وقتی صحبت از خاک می شود، خاکی مورد نظر است که در کشاورزی و تولید محصول دخالت 
دارد. لذا هر خاکی به عنوان خاک حاصلخیز شــناخته نمی شــود. بخش بســیار اندکی از لایه 
سطحی خاک که قابلیت کاشــت محصول و کشاورزی دارد، به عنوان خاک حاصلخیز شناخته  
می شــود و ارزش بالایی دارد. مواد مغذی خاک نیز در لایه های ســطحی خاک وجود دارند که 

سبب حاصلخیزی خاک می شوند.
وی با تاکید بر چالش های بلندمتی که فرســایش خاک برای کشور ایجاد می کند، گفت: اهمیت 
محافظت از خاک، به اندازه حفظ آب اســت و نباید مغفول واقع شــود. باید خاکی که در حال 
حاضر در اختیار داریم را با اتخاذ سیاســت های مدیریتی صحیح حفظ کنیم. در غیر این صورت 

جایگزینی آن غیرممکن خواهد بود.
معاون آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی اســتان تهران ضمن تاکید بر فرسایش خاک در همه 
نقاط تهران اضافه  کرد: با توجه به حوزه های آبخیز در اســتان تهران و ویژگی های زمین شناسی 
به خصوص هر حوزه، میزان فرســایش خاک در این منطقه از جنوب تا شمال آن متفاوت است 
البته خاک همه نقاط تهران در حال فرسوده شدن است، اما مقدار آن متغیر است. در مناطقی که 

شیب زمین زیادتر است و تخریب نیز بیشتر انجام می شود، فرسایش خاک بیشتر است.
فرامرز با اشــاره به اقدامات لازم برای مقابله با فرســایش خاک در کشور و استان تهران گفت: 
مســئله اصلی این اســت که ما در همه نقاط کشور با مشکل فرســایش خاک مواجه هستیم و 
لازم است اقدامات متناســب با ویژگی های جغرافیایی هر منطقه انجام شود. بخشی از اقدامات 
مربوط به سیاســت های سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری، در حوزه های مرتع، بیابان، جنگل 
و آبخیزداری اجرا می شــود. هدف همه واحدهایــی که در این حوزه ها فعالیت می کنند، حفاظت 

از خاک است.

تایید داروی جدید آسترازنکا برای حفاظت از 
افراد آسیب پذیر در برابر کرونا

مقام های بهداشتی ایالات متحده مجوز استفاده اضطراری از یک داروی جدید و مبتنی  بر پادتن 
را علیه بیماری کووید-1۹ صادر کردند.

ایســنا نوشــت: این دارو برای افرادی تجویز خواهد شــد که مبتلا به مشکلات جدی سلامتی  
هستند یا به  دلیل حساسیت، امکان کسب ایمنی لازم از طریق واکسیناسیون را ندارند.

انواعی از داروهای مبتنی  بر پادتن بیش از یک ســال اســت که به  عنوان نوعی درمان مرسوم 
برای مبتلایان به کووید-1۹ به  کار گرفته می شــوند اما داروی جدید شرکت آسترازنکا که مورد 
تایید سازمان غذا و داروی آمریکا قرار گرفته با موارد قبلی متفاوت است. این دارو به  جای درمان 

کوتاه مدت بیماری برای نوعی پیشگیری طولانی مدت در برابر کووید-1۹ ساخته شده است.
افرادی که می توانند از این دارو بهره مند شــوند شامل بیماران سرطانی، دریافت کنندگان پیوند 
عضو و کسانی هســتند که برای بیماری هایی مانند رماتیسم مفصلی از داروهای سرکوب کننده 

سیستم ایمنی بدن استفاده می کنند.
به گزارش ایندیپندنت، ســازمان غذا و داروی آمریکا اســتفاده از این دارو موســوم به اووشلد 
)Evusheld( و ســاخت شــرکت آسترازنکا را برای بزرگســالان و کودکان بالای 1۲ سال که 
سیســتم ایمنی آن ها به اندازه کافی به واکســن های کووید-1۹ پاســخ نداده یا سابقه واکنش  

آلرژیک و حساسیت شدید به واکسن ها را دارند، مجاز اعلام کرد.
بنابر اعلام این ســازمان، تزریق دوگانه ضروری برای دریافت ایــن داروی پادتنی می تواند در 
پیشــگیری از ابتلا به کووید-1۹ به  مدت شــش ماه موثر باشد. همچنین عوارض جانبی تزریق 

اووشلد ممکن است شامل واکنش آلرژیک، خونریزی از محل تزریق، سردرد و خستگی باشد.

خبر

تنهادریکسالگذشته

درخواستمهاجرت۱۲۵۰پرستار
خاطرنشان  بهداشت  وزارت  پرســتاری  معاون 
کرد: در ســال ۹۹ حداقل 1۲50 نفر از سازمان 
نظام پرســتاری درخواســت بــرای مهاجرت 
)گوداســتندینگ( کرده اند، البتــه تخمین زده 
می شود این عدد بیشتر باشد و اگر تخمین 1.5 
تا ۲ برابری را داشته باشیم و اگر میانه را 1500 
نفر در نظــر بگیریم، می توان این طور گفت که 
معادل 30 دانشکده پرستاری که نیروی انسانی 
را تربیــت می کنند، مهاجرت داریم و این زنگ 
خطری برای نظام سلامت است.انتخاب نوشت: 
عباس عبــادی با بیان اینکــه »کمبود نیروی 
پرســتاری علاوه بر تبعات جســمانی و روانی 
روی پرستاران، روی کیفیت خدمات درمان نیز 
اثرگذار اســت« اظهار کرد: مردم حق دریافت 

خدمات باکیفیت و مقرون به صرفه را دارند و با 
کمبود نیرو مردم آسیب خواهند دید؛ به این معنا 
که ممکن اســت طول مدت بستری، عوارض 
ناشی از بیماری و بازگشت بیمار به بیمارستان 
افزایش یابد که روی اقتصاد ســلامت نیز اثر 
می گذارد. وی افزود: در دوران کرونا نرخ جذب 
پرستار افزایش یافته، اما نسبت به عقب افتادگی 
ما از اســتانداردها، قابل توجه نیست. از سوی 
دیگر در برنامه ششــم توسعه، تعداد تخت های 
جدیدالتاسیس افزایش یافته، همچنین به دلیل 
قانون مشاغل سخت، پرستاران میتوانند 5 سال 
سنوات ارفاقی بگیرند و بنابراین عقب ماندگی 

از استانداردها در حال افزایش است.
به گفته عبادی، اگر توان جذب ســالانه حداقل 

۲0 هزار پرســتار را داشته باشــیم، باتوجه به 
کمبــود 100 هــزار نفری پرســتاران، حداقل 
5 سال طول می کشــد که به وضعیت بهتری 
برسیم . راه حل این موضوع، ارائه اجازه افزایش 
جذب به میزان حداقل سالانه 10 هزار نفر یعنی 
معادل خروجی دانشکده های پرستاری است و 
البته در مقابل جذب، مسئله بازنشستگی نیروها 
را داریم و این آمار 10 هزار نفری، مشــروط بر 
این اســت که هیچکس بازنشسته نشود تا به 
نرم 1.8 پرستار به ازای هر تخت برسیم  که این 
مسئله قابل تحقق نیست و درنتیجه باید بیش 

از 10 هزار نفر جذب شوند.
خاطرنشان  بهداشت  وزارت  پرســتاری  معاون 
کرد: در ســال ۹۹ حداقل 1۲50 نفر از سازمان 

نظام پرســتاری درخواســت بــرای مهاجرت 
)گوداســتندینگ( کرده اند، البتــه تخمین زده 
می شود این عدد بیشتر باشد و اگر تخمین 1.5 
تا ۲ برابری را داشته باشیم و اگر میانه را 1500 

نفر در نظــر بگیریم، می توان این طور گفت که 
معادل 30 دانشکده پرستاری که نیروی انسانی 
را تربیــت می کنند، مهاجرت داریم و این زنگ 

خطری برای نظام سلامت است.

بررسیوضعیتخشونتعلیهزنانجواندرجامعهامروز؛

آنچهکهآزارمانمیدهد...
اعظمعباسپور

35 درصد از زنان جهــان در طول عمر خود 
تحت خشــونت قرار گرفته و بر اســاس آمار  
سازمان بهداشــت جهانی نیز در هر 18 ثانیه 
یک زن مورد آزار قرار می گیرد و از این رو به 
نظر می رســد همچنان باید در جهت مقابله با 
خشونت علیه زنان تلاش کرد؛ چراکه اگرچه 
ســطح فهم و درک مردمان جهان نسبت به 
مذموم دانستن خشــونت علیه زنان ارتقا پیدا 
کرده اســت، اما هنوز این فهم و درک به سر 
حد کمال نرســیده است و همچنان بشر باید 
راه طولانی طی کند تا به نهایت انسانیت خود 

برسد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« خشــونت 
خانگــی که گاهــی سوءاســتفاده خانگی یا 
خشونت از سوی شــریک زندگی نیز خوانده 
می شــود به هر گونه الگــوی رفتاری اطلاق 
می شــود که برای به دســت آوردن یا حفظ 
قدرت و تســلط علیه شــریک زندگی اعمال 
می شود. این تعریف شامل کلیه اعمال جسمی، 
جنسی، احساسی، اقتصادی، روانی و یا تهدید 
به انجام آن اعمال است که شخص دیگری را 
تحت تأثیر قرار می دهد. خشونت خانگی یکی 
از رایج ترین انواع خشــونت است که زنان در 

سطح جهان آن را تجربه می کنند.
در ادامه تجربه برخی زنان از خشــونت های 

خانگی می خوانید؛
پرده اول»تینا«

تینا ۲۶ ساله لاغر، تکیده و خیلی شیک پوش 
اســت. به گفته خودش پدر و مادرش کارمند 
هستند و در خانواده از نظر مالی متوسط بزرگ 
شده اســت، اما همیشــه آرزوی داشتن یک 
زندگی شیک و لاکچری را در سر داشته است. 
او می گوید: »برای رســیدن به این خواســته 
هر روز با دوســتانم در بولوار سجاد روزی چند 
ســاعت پاساژگردی داشــتیم البته در رؤیای 
آشــنایی با یک پســر پولدار«. تینــا در این 
پاساژگردی ها با ســروش که پدرش صاحب 
شرکتی در کانادا اســت، آشنا می شود. بعد از 
۶ ماه ازدواج می کنند و برای زندگی مهاجرت 
می کند... تا اینکه تینا متوجه می شود سروش 
مردی بی مسؤلیت و بی قید و بند است و دائم 
بحث و دعوا. تینا توضیح می دهد: »نمی دانم 
چطور آن همه کتک را تاب آورده ام. ساعت ها 
به خاطر کتک های سروش تا صبح سرم ذق 
ذق می کرد و دائم قرص اعصاب می خوردم. در 
کشور غریب، تنها و بی کس نمی دانستم به چه 

کسی پناه ببرم«.
پرده سوم »مهلا«

1۴ سال دارد و البته که سال ها برای او معنایی 
ندارد وقتی ۲۲ ســال از همســرش کوچکتر 

است!
چادر چرک و گل گلی اش را آنقدر پایین انداخته 
که نمی توان چشــم هایش را درست دید، اما 
دقت که می کنی کبودی زیر چشــمش تمام 

گونه اش را هم پوشانده.
یک خانه 15 متری در حاشیه شهر با چهار بچه 

قد و نیم قد روزهایش را می گذراند. به خانه اش 
که نگاه می کنی دلت پر از غصه می شود، بوی 
نم دیوارهای رنگ ورو رفته و لحاف و تشــک 

وسط اتاق بسیار آزاردهنده است.
مهلا زیاد حــرف نمی زند و اصلا نمی خندد و 
فقط به زمین خیره شــده است. ارتباط گرفتن 
با او شــاید غیرممکن باشد تا اینکه علیرضا و 
هانیه بچه های مهلا وارد اتاق می شوند. هانیه 
التماس کنان می گوید: »خاله مامانم رو نجات 
بدید پدرم هر شــب با شلاق، با دستش اشاره 
می کند بــه کمربند رنــگ ورو رفته که روی 
جالباسی آویزان است، هر شب مادرم را کتک 

می زند.
پرده  چهارم»زکیه«

18ســال دارد، اما باورکردنی نیست؛ چون در 
اولین نگاه احســاس می کنی بــا خانمی ۴5 
ساله همکلام شــده ای! دســتانش حکایت 
روزهای ســخت و کار طاقت فرســا را دارد. 
زکیه ســه فرزند دارد و همسرش سال هاست 
بیکار اســت. او خرج و مخارج زندگی را با کار 
کــردن در خانه های مردم، تمیز کردن باقالی، 
زعفران،... تامین می کند و جرأت اعتراض به 
شرایط سخت زندگی اش را هم ندارد؛ چون به 
قول خودش تا حرف می زند زیر مشت و لگد 

همسرش له می شود.
او می گوید سال هاست طعم فقر و بدبختی را 
مزه مزه کرده است و بیشتر زنان حاشیه شهر 
همین شــرایط را دارند و البته شاید صد بسیار 

بدتر از زکیه!
آمار و ارقام واقعی خشونت های خانگی 

هیچ گاه منتشر نمی شود
خشونت های خانوادگی به خاطر ذات و طبیعت 
خاص شان همواره در اذهان عمومی به عنوان 
موضوعی خصوصی قلمداد می شــوند و افراد 
غالبــا تمایلی برای اظهار نظــر و مداخله در 
این مورد از خود نشــان نمی دهند. در راستای 
همین دیــدگاه حتی افراد پلیس نیز از مداخله 
در چنیــن جریاناتی کراهــت دارند و به دلیل 
همین خصوصیت است که آمار و ارقام واقعی 

از خشونت های خانوادگی وجود ندارد.
خشــونت علیه زنــان فقط به کتــک زدن و 
تنبیه های جســمی گفته نمی شــود. کلمات 
توهین آمیز، شک، بدبینی که در جماعت مردانه 
آن را خوش غیرتی می دانند همان خشــونتی 
است که بر زنان به اصطلاح مردان، »ضعیفه« 

اعمال می شود. 
سوزاندن، کتک زدن، زندانی کردن؛ 
رایج ترین شیوه های همسر آزاری 

خشونت علیه زنان در همه طبقات اجتماعی، 
اقتصــادی، نــژادی، ســنی و جغرافیایی رخ 
می دهد، اما در برخی از گروه ها شایع تر است. 
زنان در همه دوران زندگی خود ممکن اســت 
با خشونت روبه رو شوند. علاوه بر همسر، پدر 
و برادر و حتی فرزندان پســر نیز می توانند به 
زن خشــونت کنند. زنان در زندگی خود چهار 
شکل خشونت شامل فیزیکی، روانی، اقتصادی 
و جنسی را تجربه می کنند. خشونت فیزیکی، 

همان طور که از نامش پیدا اســت، شیوه های 
آزار و اذیت جســمانی، ضرب و جرح، کشیدن 
مو، سوزاندن، گرفتن و بستن، محروم کردن از 
غذا، ســیلی، لگد و مشت زدن، کشیدن و هل 
دادن، محکم کوبیدن در، به هم زدن ســفره 
و میز غذا و شکستن اشــیای منزل را شامل 
می شود که این نوع خشونت ممکن است برای 
همه زنان بدون توجه به نوع تحصیلات، نژاد و 

وضعیت خانوادگی روی دهد.
زنان در مناطق حاشیه نشین بیشتر در 

معرض خشونت قرار می گیرند 
خشونت علیه زنان با تراکم زیادی در مناطق 
حاشیه ای روبه رو اســت؛ چراکه در کنار فقر، 
فرهنگ ســنتی، اجازه این اعمال خشــونت 
علیه زنان را به مــردان می دهد. ازدواج های 
اجبــاری و زودهنگام، فروش دختران به اتباع 
بیگانه، تن فروشــی، رواج اعتیاد، فرار دختران، 
خودکشی، افسردگی های شــدید و وضعیت 
نامناســب ســلامت زنان و دختران ازجمله 
مواردی اســت که باید به آن ها اشــاره کرد و 
به طورکلی زنان در مناطق حاشیه نشین به دلیل 
هم جواری با آسیب های اجتماعی به طورجدی 

درخطر قربانی شدن هستند.
تمرکــز فقر چه بــه لحاظ اقتصــادی و چه 
فرهنگی در حاشــیه شــهرها تأثیر زیادی بر 
این گروه ها می گــذارد. زنان در این مناطق با 
مشکلات بسیاری مواجه اند، بسیاری از آن ها 
را زنان سرپرست خانوار تشکیل می دهند که 
به دلیل بیکاری گسترده مردان، کم درآمدی 
مــردان، معلولیت مردان و نداشــتن آموزش 
و مهــارت، در کارهای ســخت و درعین حال 

کم درآمد شاغل می شوند.
جامعه ای که زنان وابسته به مردان 

پرورش می دهد
ازدواج های ثبت نشــده، فرزندان بی شناسنامه، 
وضعیت بد بهداشــتی، بی ســوادی و رعایت 
نشــدن عدالت در حــق زنــان از مهم ترین 

مشــکلات جامعه زنان در نقاط حاشــیه ای 
شــهر اســت. زنانی که مورد آزار و خشونت 
قرار می گیرند از قدرت و اختیار تصمیم گیری 
کمتری برخوردارند و مسائل اجتماعی جامعه 
باعث می شود زنان به مردان وابسته شوند؛ در 
خصوص علت ماندن زن در وضعیت خشونت 
و تداوم خشونت خانگی، همیشه ترک کردن 
یک رابطه ناشی از خشونت خانگی برای زنان 
راحت نیست و برخی از زنانی که مورد خشونت 
قرار می گیرند، مدعی اند که حتی پس از جدایی 
از همسر خود نیز وابستگی بین آن ها همچنان 

وجود دارد.
همیشــه زنان به دلایل متعدد چون خجالت، 
ترس، حفــظ آبرو و حیثیت، ترس از جدایی و 
طلاق، برچسب خوردن و اینکه حتما زن عیب 
و علتی دارد که شوهرش او را کتک می زند و با 
خشونت با او رفتار می کند، خشونت و بدرفتاری 

شوهر را ابراز نمی کنند.
 بــه همین دلیل زنان به خاطر وابســتگی به 
همســر حتی پس از ترک خشونت و جدایی 
از وی مجددا خود را در معرض خشــونت قرار 
می دهند به گونه ای که ۷5 درصد زنان مقتول 
زمانی کشته شــده اند که سعی در ترک یک 
رابطه آزاردهنده داشــتند. به طور کلی فقدان 
پناهگاه و ســرپناه ایمن، مســائل مربوط به 
کودکان، روابط درون فــردی، موانع قانونی و 
سیستم های قضایی و همچنین ترس از علل 
ماندن زنان در یک رابطه همراه با خشــونت 

است.
زنان جوان و کم سواد بیشتر قربانی 

خشونت خانگی هستند
زهرا کمالی، کارشناس ارشد روانشناسی بالینی 
در این خصوص می گویــد: »در خانواده هایی 
که از نظر وضعیت اقتصــادی و اجتماعی در 
ســطح پایین تری قرار دارند زنــان و دختران 
بیشتر قربانی خشــونت خانگی می شوند. به 
عبارتی پایین بودن سطح وضعیت اقتصادی و 
اجتماعی می تواند این خشونت علیه زنان را در 

این خانواده ها چهار برابر افزایش دهد«.
زنان جوان تر و دارای تحصیلات پایین تر 

در معرض خشونت بیشتر هستند
وی ادامه می دهد: »اکثر مطالعات بیانگر این 
است که زنان جوانتر و دارای تحصیلات پایین 
بیشتر در معرض خشونت از سوی همسر قرار 
می گیرند و از سوی دیگر خشونت علیه زنان 
با »سن« مرد در رابطه است به طوری که هر 
چه میزان سن مرد افزایش یابد خشونت مرد 

نسبت به همسرش کاهش پیدا می کند«.
 کمالی این را هم گفت که هر چه سن زن به 
هنگام ازدواج کمتر باشد، میزان خشونت علیه 

او توسط همسرش افزایش می یابد.
وی توضیح می دهد: وقتی دختری توسط پدر 
یا برادرش تحقیر می شود، وقتی مادری جلوی 
چشمان فرزندش از همسرش کتک می خورد 
از راندمان کاری او نیز کاســته می شــود. به 
همین دلیل خشونت علیه زنان فقط موضوعی 
فردی نیســت، بلکه مساله ای اجتماعی تلقی 

می شود. 
البته در ســال های اخیر چون آگاهی زنان در 
این مورد بالاتر رفته، هم میزان شــکایت ها 
افزایش یافته، هم موضوع شــکایت ها تغییر 
کرده است. مثلا شما به میزان مراجعات زنان 
به دادگاه ها نگاه کنیــد. آن وقت خواهید دید 
که جنس شکایت های زنان فرق کرده و تعداد 
پرونده هایی که به خاطر خشونت در دادگاه ها 

تشکیل می شود خیلی بیشتر شده است«.
قوانین ایران در مورد همسرآزاری به چه 

صورت است؟
تنها موردي کــه در قوانین ایران براي مبارزه 
با همســرآزاري وجود دارد این است مطابق 
قانون مجازات اســلامي، اگر ضرب و جرحي 
توسط کسي به فرد دیگري وارد شود، ضارب، 
مکلــف به پرداخت دیه خواهد بود که این امر 
شامل مردي که زن خود را آزار داده باشد نیز 
مي شــود. البته در صورت اثبات این پدیده که 
جزو مصادیق عســر و حرج اســت، مي توان 

طلاق زن را نیز از دادگاه گرفت. 
بنابراین در قوانین فعلي ایران جرمي با عنوان 
همســرآزاري وجود ندارد. در این راستا باید از 
تجربیات کشورهایي که در این زمینه قوانیني 
دارند، اســتفاده کنیم؛ چراکه در ایران و بویژه 
در حاشیه شــهرهای بزرگ آمار همسرآزاري 
بسیار بالاســت و گاه حتي مشاهده مي شود 
که افزایش این پدیده در برخي اســتان ها به 

خودسوزي زنان منجر مي شود.
افزایش انواع خشونت خانگي در سال 

جاري در خراسان رضوي
به گفته مســئول اورژانس اجتماعي خراسان 
رضوی نسبت به مدت مشابه سال پیش، ۲0 

درصد افزایش داشته است.
نسیم بوستاني گفت: در این مدت همسرآزاري  
با افزایش 1۷ درصدي نسبت به نیمه اول سال 

گذشته، روبرو بوده است.
اطلاع دقیقی از آمار خشونت خانگی در 

دست نیست
وي ادامه داد: همیشه تأکید کرده ایم و باز هم 
مي گوییم آمار خشونت خانگي که ما در دست 
داریم فقط گزارش هایي است که به اورژانس 
اجتماعي داده مي شــود و ما هیچ اطلاعي از 
میــزان واقعي این نوع خشــونت نداریم مگر 
اینکه تحقیقات میداني توسط نهادهاي مسؤول 

تهیه و در اختیار بهزیستي قرار گیرد.
بوستانی در خصوص گزارش هاي همسرآزاري 
به اورژانــس اجتماعي گفت: همســرآزاري 
جسمي، رواني، غفلت و مسامحه و آزار جنسي، 
به ترتیب داراي بیشترین گزارش ها به اورژانس 

اجتماعي مي باشند.
مســئول اورژانس اجتماعي خراسان رضوي 
ادامه داد: بیشتر خشــونت های خانگی که به 
اورژانس اجتماعي گزارش مي شود به صورت 
ضــرب و جرح یا محبوس کــردن و محروم 
کردن کودکان و گاهی زنان است که علاوه بر 
مباحث تخصصي و عوارض طولاني مدت، از 

نظر قانوني نیز جرم محسوب می شود. 

کمالی:اکثرمطالعات

بیانگرایناستکهزنان

جوانترودارایتحصیلات

پایینبیشتردرمعرض

خشونتازسویهمسرقرار

میگیرندوازسویدیگر

خشونتعلیهزنانبا»سن«

مرددررابطهاستبهطوری

کههرچهمیزانسنمرد

افزایشیابدخشونتمرد

نسبتبههمسرشکاهشپیدا

میکند
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مدیر کل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی 
از »باج نیوزها« می گوید

ایمان شمســایی مدیر کل مطبوعــات و خبرگزاری های داخلی در 
واکنش به پســت اخیر باشــگاه روزنامه نگاران، در صفحه شخصی 

اش اینگونه نوشت:
»رسانه ها و خبرنگاران دنبال شفافیت در جامعه اند. ناظر بر عملکرد 
مســئولان و به اصطلاح معروف »سوت زن« و پیگیر دغدغه های 
مردم، پس حتما چنین افرادی ابتدا اصلاح را از خود شروع می کنند 
و اگر فساد یا کوتاهی در عملکردشان ببینند آن را فریاد می زنند. 

»باج نیوزها« که به درستی از سوی کانال تلگرامی باشگاه روزنامه 
نگاران ایران به آن اشاره و مورد توجه قرار گرفته از عیب های صنف ما به سبب سوء عملکرد 
کســانی اســت که خود را خبرنگار و رسانه دار جا زده اند. باج نیوز یعنی نامم رسانه است اما 
از فلان دســتگاه یا فرد طلب پول و امکانات می کنم و اگر در اختیارم قرار نگیرد اصطلاحا 

افشاگری می کنم با چاشنی دروغ و تهمت!
معاونت مطبوعاتی در دوره جدید همچون گذشته این مسأله را پیگیری می کند و آن را یک 

ضرورت می داند اما در این بین چند ملاحظه وجود دارد:
نخست اینکه شیوه نامه و ساز و کار منضبطی برای شناخت باج نیوزها وجود ندارد و همچون 
طرح دعوی در دادســرا و دادگاه از سوی شاکی، اینجا هم موارد باید در اختیار هیات نظارت 
بر مطبوعات قرار گیرد، پس ابتدا خود افراد به اصطلاح آســیب دیده باید با ارائه مســتندات 

مربوطه در این خصوص اقدام کنند. 
دیگر آنکه شایسته است رسانه ها در این مسیر، یاری گر معاونت مطبوعاتی و مراجع قانونی 
دیگری چون هیات نظارت بر مطبوعات، دادسرای فرهنگ و رسانه و دادگاه مطبوعات باشند 
و موارد را گوشزد کنند. اینگونه مردم نیز بیشتر به این یقین می رسند که رسانه ها در اعلام 

کوتاهی و جرم با هیچکس تعارف ندارند.«

تحریم خبرنگار ۲۰:۳۰ توسط پارلمان انگلیس
علــی رضوانی خبرنگار جوان صدا و ســیما در 

لیست تحریم پارلمان انگلیس قرار گرفت.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
خبرگزاری تســنیم، پارلمان انگلیس در آخرین 
اقدام مستکبرانه خود، نام علی رضوانی خبرنگار 
جوان صدا و سیما را در لیست تحریم خود قرار 

داده است.
پیمــان جبلی رئیس ســازمان صداوســیما در 

واکنش به این اقدام پارلمان انگلیس خطاب به علی رضوانی متنی را منتشر کرد.
»همکار عزیز علی رضوانی!از اینکه جهد و شــجاعت رسانه ای ات دولت متکبر انگلستان را 
عصبانی و سرگردان کرده به تو تبریک میگویم. اینکه حکومتی سلطنتی که خود کارنامه اش 
در قرون گذشــته مالامال از نقض حقوق بشر است یک خبرنگار را تحریم کند، یعنی اینکه 

بیش از آنچه تصور می شد به یک فرتوت سیاسی تبدیل شده است.
تاریخ و کشور ما جنایت سلطنت انگلیس را در دوران اشغال ایران در جنگ جهانی فراموش 
نمی کنــد و صدها هزار زن و مرد و کودک ایرانی جان باخته بخاطر قحطی بزرگی که عامل 

آن ارتش اشغالگر انگلیس بود همچنان کابوس حاکمان لندن خواهند بود.
لیســت اقدامات ضد حقوق بشر حکومت ســلطنتی انگلیس البته خیلی طولانی است. پدران 
ما نقش انگلیس را در کودتای ۲8 مرداد دیده اند و نسل فعلی ما هم حمایت بی قید و شرط 
لندن از صدام جنایتکار را. امروز هم ما نقش کلیدی لندن را در تحریم های غیرانسانی مردم 

ایران تا هم اکنون لمس کرده ایم.
این سمبل نقض حقوق بشــر وقتی یک خبرنگار را تحریم می کند یعنی باید به حال حقوق 

بشر در دنیا گریست. موفق باشی.«
این اقدام خصمانه در حالی انجام می گیرد که انگلیس در ســال های گذشته به مقر راه اندازی 
و حمایت از شبکه های معاند فارسی زبان تبدیل شده است. شبکه هایی که همواره در دشمنی 
با ملت ایران از هیچ اقدامی فروگذاری نکرده و بارها در جهت آشــوب و برهم ریختن امنیت 

کشور اقدام کرده اند.
این شبکه ها همچنین نقش بازوی رســانه ای فشارهای اقتصادی به مردم ایران را بر عهده 
گرفته و بارها در برنامه های خود خواســتار تشــدید تحریم ها و فشارهای اقتصادی بر ملت 

ایران شده اند.

 استاد زبان و ادبیات فارسی 
و نسخه شناس درگذشت

اکبر نحوی، اســتاد زبان و ادبیات فارســی و 
نسخه شناس در سن ۶۶سالگی درگذشت.

به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
نیازکار، مدرس دانشگاه، پژوهشگر  ایسنا، فرح 
و از شــاگردان اکبر نحوی گفت که این چهره 
فرهنگی نیمه شب 18 آذر در منزلش در شیراز از 
دنیا رفته و علت فوتش سکته قلبی بوده است.

اکبر نحوی، اســتاد دانشگاه شــیراز، پژوهشگر، 
مصحح، شــاهنامه پژوه و سعدی شناس، پنجم آبان ماه سال 133۴ در قم متولد شد. او لیسانس 
زبان و ادبیات فارســی را در ســال 13۶5 در دانشگاه شــیراز به پایان رساند. همچنین مقطع 
فوق  لیســانس را در رشته زبان و ادبیات فارســی و در همین دانشگاه گذراند. او دکتری زبان 
و ادبیات فارســی را هم در ســال 13۷۹ در دانشگاه شیراز به پایان رساند. نحوی عضو وابسته 
فرهنگســتان زبان و ادب فارسی، اســتاد ادبیات دانشگاه شــیراز و عضو هیات علمی بخش 
زبان و ادبیات فارســی بود.اکبر نحوی بیش از ۷0 مقاله علمی در نشریات علمی و فرهنگی و 
دانشنامه های تخصصی داشت و از کتاب های او می توان به »از ایران چه می دانیم؟ - رودکی« 
»نکته ای درباره مؤلف معجم شــاهنامه«، تصحیح »مجمــل التواریخ و القصص«، تصحیح و 

توضیح »شیرازنامه« زرکوب شیرازی، »حیدر شیرازی در مراوده با خواجو« و ... اشاره کرد.

معرفی نامزدهای هفتمین مسابقه عکس 
سینمای ایران

نامزدهای هفتمین مســابقه عکس ســینمای 
ایران با معرفی ۴ عکاس از چهار فیلم سینمایی 

اعلام شدند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از  
روابط عمومی انجمن صنفی عکاســان سینما، 
درهفتمین دوره برگزاری این مســابقه، حسن 
شجاعی برای مجموعه عکس های فیلم »برف 
بــرای مجموعه عکس  آخر«، حبیب مجیدی 

های فیلم »بنفشــه آفریقایــی«، محمد بدرلو برای مجموعه عکس هــای فیلم »بی رویا« 
ومجید طالبی برای مجموعه عکس های فیلم » درخت گردو« نامزد دریافت تندیس بهترین 

عکاس سال سینمای ایران شدند.
همچنین علی نیک رفتاردبیری هفتمین دوره مسابقه عکس سینمای ایران را عهده داراست.

یادداشت

خبر

بهبهانهدرگذشتنخستینزننامزداسکار
»لینا ورتمولر« ســینماگر ایتالیایی و نخستین 
زنی که نامزد اســکار شاخه بهترین کارگردانی 

شد، در سن ۹3 سالگی درگذشت.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به نقل 
از ورایتــی، »لینا ورتمولــر« در رُم ایتالیا و از 
خانواده ای با اصالت سوئیســی متولد شــد و 
در اولین تجربه نمایش به عروســک  گردانی 
پرداخت و ســپس یک دهه به عنوان بازیگر، 
کارگردان و نمایشــنامه نویس در عرصه تئاتر 
فعالیت کــرد و در این همــه دوره زمانی بود 
که بــا »جیان کارلو جیانینی« بازیگر ســینما 
و همچنیــن از طریق دوســتانش با »فدریکو 
فلینی« کارگردان بزرگ ســینمای ایتالیا آشنا 

شد. 
 »فلینــی« در ســال 1۹۶3،  »ورتمولر« را به 
عنوان دســتیار کارگــردان در فیلــم معروف 

»هشــت و نیم« استخدام کرد و »ورتمولر« در 
همان ســال فیلم »باسیلیکس ها« را به عنوان 
نخســتین فیلمش کارگردانــی کرد و موفق به 
کســب جایزه بهترین کارگردانی از جشــنواره 

فیلم لوکارنو شد.
» ورتمولــر« در ســال 1۹۷۲ با ســاخت فیلم 
»فریبندگی می می« نخســتین تجربه حضور 
خود را در جشــنواره کن تجربه کرد و »جیان 
کارلو جیانینــی« در نقش اصلی آن بازی کرد. 
او ســال بعد نیز با فیلم »عشــق و آشوب« به 
کن بازگشت و در سال 1۹۷5 هم فیلم  »نابود 
شده« را باز هم با نقش آفرینی ذجیانیتی مقابل 

دوربین برد.
او بــا پنجمین فیلم بلند خــود با عنوان »هفت 
زیبا« توانســت به عنوان نخســتین زن نامزد 
اسکار شاخه بهترین کارگردانی شود. این فیلم 

در مجموع در چهار شــاخه نامزد اسکار شد که 
شــامل بهترین فیلم خارجی، فیلمنامه و بازیگر 

مرد )جیانینی( بود.  
گرچه »ورتمولر« در نهایت در آن سال نتوانست 

اسکار کارگردانی را کســب کند اما مسیری را 
برای سینماگران زن هموار کرد که در نهایت به 
کسب جایزه بهترین کارگردان زن برای کاترین 
بیگلو در ســال ۲010 برای فیلم »هرت لاکر« 
به عنوان نخســتین زن برنده اسکار کارگردانی 
و همچنین »کلوئی ژائو« برنده اسکار کارگرانی 

۲0۲1 منجر شد. 
و تموار پس از درخشش در دهه هفتاد میلادی 
همچنان به ساخت فیلم ادامه داد اما هیچ کدام 
تاثیر مشــابهی ایجاد نکرد و آخرین فیلم خود 
را در مقام کارگردان در ســال ۲00۴ با عنوان  

»رومنس خیلی زیاد« ساخته شد. 
او در ســال ۲01۹ ســتاره ای در تالار مشاهیر 
هالیوود کســب کرد و در همان ســال جایزه 
اسکار افتخاری را به پاس یک عمر دستاورد در 

صنعت سینما دریافت کرد.

نگاهیبهمستندهایکوتاهسینماحقیقت؛

ازسوختبریوکولبریتاجذاموبیآبی
حوزه  تحلیلگــران  برخی 
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ســینما بــر ایــن باور 
هســتند کــه اهمیت 
فیلــم کوتاه مســتند 
نباید کمتر از فیلم بلند 
باشــد. چرا که  سینمایی 
سینمای مســتند به بیان 
که  می پــردازد  واقعیاتی 
ســینما کمتر به شــکل 
ملموس بــه آن ورود پیدا 
میان  ایــن  در  می کنــد. 
هرچه جامعه بیشتر به دنبال زندگی با واقعیات 
باشــد و با حقیقت انطباق بیشتری پیدا کند، 
اهمیت و جایگاه فیلم مســتند هم محکم تر و 

قوی تر می شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« جشــنواره 
بین المللی فیلم مســتند ایران که عموماً با نام 
جشنواره سینما حقیقت شــناخته می شود، از 
سال 138۶ توســط مرکز گسترش سینمای 
مستند و تجربی ســازمان سینمایی و سمعی 
بصری وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی آغاز 
به کار کرده اســت و در بازه آذر ماه هر سال 

برگزار می شود. 
این جشنواره از ابتدا با اهدافی همچون تقویت 
ســینمای مســتند خلاق ایران، بیان نسبت 
ســینمای مســتند با واقعیت های اجتماعی، 
بازنمایــی تاریــخ و فرهنگ جامعــه ایرانی 
اســلامی، توجه به اهمیت اقتصادی سینمای 
مستند با تأکید بر رفع موانع تولید و همچنین 
آشــنایی فیلمسازان کشــور با تحولات نوین 

سینمای جهان شکل گرفت.
سال گذشــته دوره چهاردهم این جشنواره 
بین المللــی کاملًا به شــکل برخط برگزار 
شد و این شــیوه مورد اســتقبال بسیاری 
از مستندســازان و همینطــور مخاطبــانِ 
علاقه مند به مســتند قــرار گرفت. چراکه 
نمایــش آنلایــن فیلم های جشــنواره در 
پلتفرم هــای اینترنتــی بــه ســهولت در 
دسترســی انجامید و سبب شــد به دایره 
مخاطبان ســینمای مستند افزوده شود. بر 
از دست اندرکاران  همین اساس بســیاری 
این سینما تاکید داشــتند که حتی پس از 
پایان شــیوع کرونا و عادی شدن اوضاع، 
در کنار برگزاری فیزیکی جشنواره نمایش 

آنلاین نیزحذف نشود.
به این ترتیــب پانزدهمیــن دوره که از 18 
آذرماه سال جاری آغاز شده و تا ۲5 نیز ادامه 
دارد، علاوه بــر نمایش برخط در چند پلتفرم 
اینترنتی همچون هاشور و نماوا، روی پرده نیز 

به صورت محدود اکران می شود.
در این گزارش نگاهی به مســتندهای کوتاه 
ســینما حقیقت که در بخش مسابقه ملی به 

نمایش در آمده است، داریم.
خوره 

اولین مســتندی کــه از این لیســت به آن 

می پردازیم »خوره« اســت. چراکه از بیماری 
جــذام یا همان خــوره که همــواره در طول 
تاریخ اسمی ترسناک داشــته، کمتر صحبت 
شده، گویی که اصلا افرادی با چنین بیماری  
وجود ندارند اما جذامی هایی در این کشــور و 
در شهری مثل مشهد زندگی می کنند که دلی 

پرغصه از روزگارشان دارند.
مستند »خوره« به کارگردانی و تهیه کنندگی 
شــهرام میراب اقــدم درباره زندگــی امروز 
جذامیان آسایشــگاه محراب خان مشهد است 
که از وضعیت امروز خــود گله دارند به ویژه 
بخاطر فشــارهایی که بــرای ترک خانه های 
خود و انتقال به مکانی دیگر برای ســاخت و 

ساز در محل زندگی آن ها متحمل می شوند.
برخــی از این جذامی ها در مســتند »خوره« 
می گوینــد این زمین موقوفــی محراب خان 
بــرای آن ها بود تــا در آنجا زندگــی کنند و 
حالا این عدالت نیســت که خانه ها و زمین از 
آن ها گرفته شــود. این خانواده ها تاکید دارند 
که حرفشــان سیاسی نیســت فقط معتقدند 
که بیرون کردن آن هــا از زمینی موقوفی در 

مملکتی اسلامی حرام است.
بی بی جان

کنجکاوبرانگیز، ساخته   مستند  بی بی جان«   «
مشــترک نرگس جودکی و ایمان پاکنهاد، از 
روزنامه نــگاران باســابقه در مطبوعات ایران 
است که برای ساخت نخستین مستندشان به 

سراغ موضوع مهم و بحث برانگیزی رفته اند.
کوله بر

مســتند »کولبر« روایتی صریح و بی پرده از 
زندگی یک کولبر نوجوان است و سختی های 
این شغل طاقت فرســا را به تصویر می کشد. 
قهرمان این فیلم پســری هفده ـ هجده ساله 
اســت که کولبری می کند تــا بتواند کمک 
خرجی برای زندگی خانواده اش باشد. دوربین 
این مستند که محمدرضا حاجی غلامی آن را 
کارگردانی کرده با این نوجوان مسیر کولبری 

را به تصویر می کشد.
خاک

در خلاصه فیلم خاک بــه کارگردانی و تهیه 
کنندگی طالب رماوندی آمده اســت: »دریک 
روســتای مرزی عرب نشین در خوزستان که 
مورد تهاجم نیروهــای عراقی قرار می گیرد. 
مردم روستا مقاومت شدیدی نشان می دهند 
وحاضر نمی شوند پرچم ایران را پائین بیاورند. 
بعثی ها برخورد شــدیدی می کنند و 5۲ نفر 
از مردان مقاوم آن روســتا را با خود می برند. 
این فیلم درباره این روستا و آن واقعه است.«

بالا بمان
»بالا بمــان« امیــر طرفیانــی، روایت یک 
روســتای محروم خوزستان اســت که آب و 
بــرق و جاده ندارد و بیش از ۷0 خانوار در آن 
ساکن هستند و حدود 500 نفر در آن  زندگی 
می کنند. این افراد روزانه باید چهار ســاعت از 
بــالای کوه بیایند پایین تا به آب دسترســی 

داشته باشند و زنان و دختران هم متحمل این 
سختی می شــوند. مردان نیز مشغول چوپانی 

هستند.
من زنده برگشتم

مجتبــی حیدری، کارگردان این اثر با اشــاره 
به اینکــه »من زنــده برگشــتم، روایتی از 
سوخت برهای سیســتان و بلوچستان است« 
گفت:در طول ســال های مختلف ســفرهای 
گوناگونی به سیســتان و بلوچســتان داشتم 
و این بار بابت یک موضوعی به شهرســتان 
ســرباز رفته بودم که با یک مهندس عمران 
آشــنا شــدم. کار این فرد بردن ســوخت به 

کشورهایی چون افغانستان بود.
وی افزود: اصطلاحا به این افراد ســوخت بر 
می گویند که منبع درآمد آنها بردن سوخت به 
کشورهای دیگر برای فروش به قیمت دلاری 
است. بنابراین مستند »من زنده برگشتم« به 

موضوع قاچاق سوخت می پردازد.
خین پوست

مستند تاریخی »خین پوست« در بهار امسال 
و بــه کارگردانی عباد ادیب پور مستندســاز 

کهگیلویه ای، جلوی دوربین رفت.
موضوع این مســتند برگرفته از سنن گذشته 
اقوام ایرانی بوده اســت و به یکی از راه های 
درمانی طب ســنتی که این روش در بیشــتر 
مناطق عشــایر نشــین اقوام ایرانی همچنان 

رواج دارد، میپردازد
سایه باد

»ســایه باد« در ســیزده دقیقه همه مصائب 
زنان کپرنشــینی را روایــت می کند که تمام 
دارایی شــان مرغ هایی اســت کــه از بی دانه 
ماندن، حال خوشــی ندارند. مردها به چوپانی 
رفته اند و برای تماس گرفتن با کسی که دانه 

می آورده باید سرکوه رفت.
نویسندگی و کارگردانی »سایه باد« را فرهاد 
درودگر برعهده داشــته و مرتضی پایه شناس 
و رویا پاشــاکی نیز تهیه کنندگان این مستند 

داستانی هستند.
آشیانه خالی

مستند آشیانه خالی به کارگردانی فریبا عرب و 
تهیه کنندگی فریبا عرب و یاسر طالبی برای 
اولین بار در جشــنواره حقیقت سال جاری به 

نمایش در آمده است. 
درخلاصــه این فیلــم آمده اســت: »در این 
وانفسای روزگار این پدران و مادران ما هستند 
که دچار فراموشــی شــده اند و یا به عنوان 

فرزندان«
خلیفه قاسم

مهرداد خاکی کارگردان مستند »خلیفه قاسم« 
با اشــاره به اینکه »این مســتند به موضوع 
دســتاورد و اختراع یک مهاجر افغان در ایران 
می پردازد« می گوید: ســوژه اصلی فیلم من 
یــک مهاجر افغانســتانی و این مســتند 30 
دقیقه ای درباره مشکلات یک مهاجر افغان در 

ثبت اختراعش است. 

پائیزان
مســتند کوتاه پاییزان به کارگردانی ســجاد 
ایمانی به مــدت ۲۷ دقیقه روایتی اســت از 
چشــم انتطاری مــادری که منتظر اســت تا 
فرزندانش که در نزدیکی اش زندگی می کنند 

به دیدارش بروند.
نان با طعم خاک

هیمن آلانی کارگردان مســتند کوتاه »نان با 
طعم خاک« که تاکنون 1۹ مســتند ســاخت 
است، میگوید: این مستند درباره جزیره هرمز 
و خاک خوراکی آن اســت.در همه فیلم هایم 
موضوع خاک نمــود دارد. مرگ و زندگی در 
خــاک بوده و ما بودن و مرگ را می توانیم در 

خاک تعریف کنیم. 
امیر اسماعیل تقی جواد

این مســتند به کارگردانــی و تهیه کنندگی 
اردلان عاشــوری اســت و در خلاصه فیلم 
آمده اســت: »داســتان زندگی امیر اسماعیل 
و مجسمه ساز  نقاش  دندان پزشک،  سندوزی، 
ایرانی اســت. او با هنر یکی از ســخت ترین 

سرطان ها را پشت سر می گذارد.«
کاریز، قصه آب

 مســتند »کاریز، قصه آب« ســاخته هادی 
آفریــده با بیانــی انتزاعــی، قصــه اختراع 
کاریز)قنات( در ایران را به تصویر می کشــد. 
این مســتند در کرمان، اصفهان، یزد، شیراز و 
کاشان فیلم برداری شده و در خلاصه داستان 
آن آمده اســت: »هر ســال در ایــران حدود 
هزار رشته قنات خشک می شوند! زنگ خطر 
نابودی قنات ها که رازِ پایداری تمدن ایرانیان 

به آنها وابسته است، به صدا درآمده است.«
آب، باد، خاک، نان

»آب، بــاد، خاک، نــان« به نویســندگی و 
کارگردان مهدی زمانپور کیاســری، قصه ای 
خوش آب و رنــگ و لطیف دربــاره زندگی 
ابوالفضل و ستایش؛ دو کودک فهرجی است 
که در پیچ و تاب سرنوشــت محکم ایستاده و 

زندگی متفاوتی را تجربه می کنند.
امیر

در خلاصه فیلم »امیــر« به کارگردانی داوود 
میرزابیگــی و تهیه کنندگی رســول احمدی 
آمده است: »مســتندی پرتره در مورد شهید 
امیر اشرفی که در هواپیما اکراین به شهادت 
رســید. در این مســتند ویژگی های علمی و 

مذهبی امیر اشرفی روایت می شود.«
موذی

»موذی« دومین مستند محیط زیستی حمید 
مهاجرانی، یک مســتند فانتزی و راوی محور 
است که ، با رویکرد طنز و فانتزی به موضوع 
روابط بین انسان و حیوانات شهری می پردازد.

لبخند بزن رزمنده
در انجا با یک مســتند دفــاع مقدس روبرو 
هســتیم. چراکه در خلاصه فیلم »لبخند بزن 
رزمنــده« به کارگردانی میثــم بابابی و تهیه 
است:»سید  آمده  همایونفر  کنندگی حســین 

محمود میرصانعــی از رزمندگان دفاع مقدس 
)گردان مقداد( از خاطرات دوران دفاع مقدس 
می گویــد و همچنین به همــراه چند تن از 
همرزمان در هیئت شهدای گردان مقداد دور 
هم جمع شده و خاطرات شیرینی از آن دوران 

را نقل می کنند«
شازده حمام

فیلم شــازده حمام بــه کارگردانــی و تهیه 
کنندگی احمد صراف یــزد روایتی از زندگی 
خالق کتاب شــازده حمام » محمد حســین 
پاپلی یزدی »است. در خلاصه آن آمده است: 
»می خواهیم او را همانگونه که هست ، نه در 
عکــس ها که در عمق نگاهش ، دردمند ، پر 

شور و بی پروا به خاطر آوریم. «
مات

فیلم مات به کارگردانی نســیم سهیلی و تهیه 
کنندگی سیمین ســرابندی است. در خلاصه 
داستان فیلم آمده اســت:»دکتر سیما رئیسی 
روشن دل اهل چابهار است. او در کنار فعالیت 
های اجتماعی اش، فعالیت محیط زیستی خود 
را نیز علی رغم مخالفت های موجود شــروع 

کرده است.«
شیرینی فروش

 حدیث مهران پور کارگردان این مستند گفته 
بود: »مســتند »شــیرینی فروش« روایتی از 
تاریخچه و تغییراتی اســت که به مرور زمان 
در تولیــد شــیرینی رخ داده و جذابیتی برای 
بیننده دارد و همانطور که از اسم اثر مشخص 
اســت، موضوع آن شیرینی است. شیرینی در 
ابتدا یک کالای تجملی بوده اما به مرور زمان 
در سطح عمومی گسترش پیدا می کند. ما در 
این فیلم ســعی کردیم این روند را به تصویر 

بکشیم.«
هم قدم

مستند »هم قدم« به کارگردانی محسن سخا 
و تهیه کنندگی محســن استادعلی است و در 
خلاصه داستان فیلم آمده است: »آقای مداح 
درگیر ســرطان می شود و روزهای سختی را 
می گذراند، همســرش با همــه نگرانی هایی 
کــه دارد تلاش می کند کــه او این روزها را 

بگذراند.«
امان نامه

فیلــم »امان نامه« بــه کارگردانــی و تهیه 
کنندگی حامد ســعادت است و در خلاصه آن 
آمده است: »این فیلم روایتی است از شرارت 
ها و نحوه دریافت امان نامه برای بازگشت به 
زندگی عادی . اشــرار سابق طایفه رئیسی در 
جنوب کرمان راویان این سرگذشت هستنند.«

و دیگر مستندها
شایان ذکر است برگ، گالش منزل، یخچال 
های ســنتی ایران، ســه پاره، مادر بیســیم، 
بوی مــادر بوی دریا و پایــان زمین از دیگر 
مستندهای کوتاه در بخش ملی این جشنواره 
است که غالبا اولین پخش خود را در جشنواره 

حقیقت تجربه می کنند.
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توجه به عدالت تخصیصی در پهنه های 
حاشیه مشهد

رییس کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات 
و منابع شورای اسلامی شهر مشهد گفت: اعتقاد 
ما این اســت که به پهنه های حاشــیه شهر در 
تخصیص اعتبارها کم توجهی شده است، از این 

رو باید به این امر بیشتر بپردازیم.
حسین حسامی با بیان این مطلب، اظهار کرد: ما 
در حوزه پروژه های عمرانی بر اساس نیازسنجی 
های خود یکسری پروژه هایی را برای شهر مشهد 

تعریف کرده ایم که برخی از این پروژه ها آغاز شده و از پیشرفت فیزیکی نیز برخوردار است.
وی با بیان اینکه در کنار آن نیز برخی از این پروژه ها صرفا تعریف شــده و هنوز مراحل اجرای 
آن آغاز نشده است، ادامه داد: یکی از سیاست های شورای ششم این است که در فضای اصلاح 
بودجه 1۴00 که لایحه آن توســط شهرداری ارائه شده، برای پروژه های تازه آغاز شده مواردی 
دیده شود.رییس کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع شورای اسلامی شهر مشهد 
تاکیــد کرد: علاوه بر این بــرای پروژه هایی که نیمه کاره مانده نیز مواردی در بودجه 1۴01 به 
صورت ویژه دیده شود تا به سرانجام برسد.حسامی تصریح کرد: در کنار تمامی اقدامات خود برای 
انجام هر چه بهتر پروژه ها در سطح شهر؛ پیگیر و پاسخگو مطالبات پیمانکاران به عنوان بازوان 
اجرایی شــهرداری خواهیم بود.وی با اشاره به عدم تعریف اعتبار برای برخی از پروژه ها، اضافه 
کرد: ممکن است که برخی از این پروژه ها در قالب بودجه ای که پیش بینی شده است، محقق 
نشود؛ اما با این وجود چنانچه دارای اهمیت باشد در اصلاح بودجه آن را لحاظ خواهیم کرد.رییس 
کمیسیون برنامه، بودجه، فناوری اطلاعات و منابع شورای اسلامی شهر مشهد خاطرنشان کرد: 
اولویت ما برای تعریف پروژه های جدید؛ شناسایی نیازهای مردم، توجه ویژه به پهنه های حاشیه 

شهر و عدالت تخصیصی از سیاست های کلی ما است.
 

پیشرفت فیزیکی۳۰ درصدی پروژه تقاطع 
غیر همسطح شهید هریری

معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شــهرداری 
مشــهد گفت: پروژه تقاطع غیرهمســطح شهید 
هریری در حال حاضر از پیشرفت فیزیکی حدود 

30 درصد برخوردار است.
به گزارش صبــح امروز،  خلیــل منبتی در این 
خصوص، افزود: این پروژه با هدف خروج شهرک 
شهید رجایی از بن بست فروردین ماه سال 1۴00 
آغاز شد.وی اضافه کرد: به دلیل تقاطعی که حد 

فاصل بولوار مصلی تا بولوار حر با ریل راه آهن وجود دارد، نیاز بود تا تقاطع زیرگذرشهید هریری 
به طول ۷00 متردر این محل اجرا شــود.معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد 
ادامه داد: با توجه به تحت ســرویس بودن ریل سراســری راه آهن، برای احداث تقاطع شهید 
هریری، ریل انحرافی موقت به طول حدود ۲ کیلومتردر این محل اجرا شــده اســت که پس از 
احداث پل، مسیر راه آهن به مسیر اصلی برگشت داده خواهد شد.منبتی افزود: پروژه تقاطع شهید 
هریری که اکنون از پیشرفت فیزیکی حدود30 درصدی برخوردار است تا اوایل سال آینده آماده 

بهره برداری خواهد شد.

مراسم تودیع و معارفه رییس اداره راه و 
شهرسازی طرقبه ، بینالود و چناران برگزار شد

مراسم تودیع و معارفه رییس اداره راه و شهرسازی 
شهرستان های طرقبه ، بینالود و چناران با حضور 
معاون توســعه مدیریت و منابع انسانی  اداره کل 
راه و شهرسازی خراسان رضوی برگزار شد.در این 
مراسم که با حضور مهدی ذبیحی معاون توسعه 
مدیریت و منابع انسانی اداره کل راه و شهرسازی 
اســتان، فرماندار و جمعی از مسئولان شهرستان 
طرقبه و شاندیز برگزار شد، ضمن معرفی »سجاد 

ابراهیمی« به عنوان رییس اداره راه و شهرســازی شهرســتان های طرقبه، بینالود و چناران از 
زحمات »رضا ناصری تاجور« رییس سابق این اداره تقدیر و تشکر شد. ذبیحی در این مراسم با 
اشاره به لزوم اهتمام مدیران در موضوع نهضت ملی مسکن و هدف گذاری و اولویت بندی این 
طرح بزرگ ملی، افزود: نهضت ملی مسکن یکی از سیاست های کلان دولت سیزدهم در حوزه 
مسکن است که بر اساس این سیاست، احداث ۴ میلیون واحد مسکونی در سطح کشور طی ۴ 
سال در برنامه دولت قرار گرفته است.  وی خطاب به رییس جدید اداره راه و شهرسازی شهرستان 
های طرقبه، بینالود و چناران گفت: مطالبات مردم و پاسخگویی سریع و مناسب به ارباب رجوع 

بسیار حائز اهمیت است و باید در اولویت کار باشد.

دست نوشته رهبری سند راهبردی توس است
رئیس کمیسیون نوسازی و بهسازی توس شورای 
اسلامی شــهر مشــهد در گفت وگو با ایسنا در 
خصوص اهمیت منطقه توس و بازدید رهبری از 
آن اظهار کــرد: بازدید رهبری از منطقه توس با 
توجه به اهمیت آن، دســتاوردهای بسیاری برای 
همشهریان و مدیران شهری مشهد داشته است. 
ایشــان پــس از بازدید در ســال 13۷5 از توس 
یک دست نوشته از خود به یادگار گذاشته اند که 

می توان از آن به عنوان ســند راهبردی در حرکت کلان توس یاد کرد.مجید طهوریان عسکری 
اضافه کرد: از آنجایی که پژوهشــگران در مطالعات خود به منبع رجوع می کنند، ما نیز در حوزه 
مدیریت شهری، شورای اسلامی شهر مشهد و کمیسیون توسعه و بهسازی توس مرجعی داریم 
که راه را برای ما نمایان می ســازد.رئیس کمیســیون نوسازی و بهسازی توس شورای اسلامی 
شــهر مشــهد خاطرنشــان کرد: رهبری پس از بازدید مجموعه توس شروع به نگاشتن دست 
نوشته ای می کنند و همانطور که ما رهبری را به عنوان متخصص در حوزه ادبیات در کنار سایر 
تخصص های دیگرشان قبول داریم، بر این مسئله واقفیم که اگر سخنی می گویند یا دست خطی 
به جای می گذارند، در عقبه آن مبنای گفت وگویی وجود دارد.طهوریان عسکری ادامه داد: شاید 
فردی با این اندیشه به توس نگاه نکرده باشد، به عقیده من این گفت وگو و تفسیر می تواند منظر 
جدیدی برای فعالان حوزه توس و آن هایی که می خواهند به نتیجه خوب برســند، فراهم آورد.
وی گفت: رهبری در ابتدای آن دست نوشته می فرمایند » در کنار زیارت بارگاه علی ابن موسی 
الرضا)ع( فرصتی شــد تا از توس بازدید کنیم«. این گفته بدان معناست که در کنار وجود ظرف 
پرنعمت و خان بزرگ حضرت علی ابن موسی الرضا)ع(، می توانیم به فردوسی بپردازیم؛ رهبری 
در فرمایش خود ادبیاتی را به کار می برند که ســنجیده و با عقبه فکری است.رئیس کمیسیون 
نوســازی و بهسازی توس شورای اسلامی شهر مشــهد ابراز کرد: رهبری پنج کلید واژه را در 
دست نوشته خود آورده اند که ترتیب ذکر موارد رعایت شده و بر اساس اهمیت عنوان شده است. 
نخســتین کلمه ای که رهبری به عنوان کلید واژه برای ما به یادگار گذاشتند، واژه »فرهنگی« 
بود و اعلام داشــتند که »اینجا خطه ای با ویژگی های فرهنگی است«. این گفته بدان معناست 
که افراد مسئول در کمیسیون توسعه و بهسازی توس و شورای اسلامی شهر مشهد، باید برای 

تحول فرهنگی در دوره چهار ساله، برنامه ای با نگاه جهان شمول در حوزه توس تنظیم کنند.
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دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان اعلام کرد: تمامی داوطلبان می توانند از سه شنبه 
۲3 آذر با مراجعه به ســامانه آزمون ها بــه آدرس inbr.ir کارنامه آزمون ورود به حرفه 

مهندسی خود را دریافت کنند.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری وزارت راه و شهرســازی، دفتر مقررات ملی و کنترل 
ساختمان با تاکید بر اینکه بازنگری کارنامه شرکت کنندگانی که به نتایج آزمون ورود به 
حرفه مهندسی خود اعتراض داشتند در حال انجام است از اعلام نتایج بررسی ها در ۲3 
آذر خبر داد.دفتر مقررات ملی و کنترل ساختمان اعلام کرد: پیرو اعلام نتایج آزمون های 
ورود به حرفه مهندســان، کاردان های فنی ســاختمان، معماران تجربی و صلاحیت 
کارشــناس ماده ۲۷ مورخ مردادماه 1۴00، بدینوسیله به اطلاع کلیه شرکت کنندگان 

آزمون های یاد شده می رساند، با توجه به بررسی های در حال انجام پیرامون بازنگری در نتایج آزمون های ورود به حرفه و بررسی 
ســوالات توسط کمیته های طراحی سوالات و کمیته های تجدیدنظر، نتایج قطعی آزمون های موصوف در حال استخراج است و 
تغییرات لازم در کارنامه داوطلبان اعمال خواهد شد. بنابراین کلیه داوطلبان می توانند از روز سه شنبه مورخ ۲3 آذر 1۴00 با مراجعه 

به سامانه آزمون ها به آدرس الکترونیکی inbr.ir نسبت به دریافت کارنامه خود اقدام کنند.
در اجرای دستورالعمل ثبت نام آزمون های مردادماه 1۴00 با توجه به بررسی های دقیق انجام شده، نتایج اعلام شده قطعی است و 
صرفأ قبولی شرکت کنندگانی که کلیه شرایط شرکت در آزمون را مطابق راهنمای ثبت نام آزمونها احراز کرده اند مورد تائید بوده و 
نتایج یاد شده به مدت 3 سال از تاریخ برگزاری آزمون دارای اعتبار است. آن دسته از شرکت کنندگانی که موفق به کسب حدنصاب 

قبولی نشده اند می توانند در آزمون های دوره بعد شرکت کنند.

مسئول نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی داورزن از آماده شدن این 
شهرستان به عنوان دروازه ورودی خراسان برای میزبانی از زائران نوروزی خبر داد.

محمد عبدالله زاده ثانی افزود: در راستای آمادگی برای استقبال از مسافران نوروز1۴01 
نخستین جلسه ستاد خدمات سفر شهرستان داورزن برگزار شد.

مسئول نمایندگی میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی داورزن ادامه داد: شهرستان 
داورزن همواره در طول تاریخ به عنوان دروازه اســتان خراســان نقش خدمات دهی به 
زائران و مسافران را عهده دار بوده و باید زائران که وارد خراسان می شوند رنگ و بوی 

سرزمین خورشید را در داورزن احساس کنند.
دبیر ســتاد خدمات سفر شهرستان داورزن با اشاره به نقش اعضای ستاد خدمات سفر 

شهرســتان در خدمات دهی به زائران و مسافران اظهار کرد: به منظور هم افزایی توان خدمات دهی به زائران و گردشگران آقاعلی 
بن موسی الرضا)ع( ستاد خدمات سفر شهرستان داورزن با ۹ کمیته در تاریخ 1۶ آذر ماه با حضور فرماندار و مسئولان کمیته ها در  

سالن اجتماعات شهرداری برگزار شد و احکام اعضا ستاد در اتمام جلسه به مسئولان کمیته تحویل داده شد.
عبدالله زاده ثانی با اشاره به ظرفیت های گردشگری این شهرستان گفت: آسیاب های آبی، کاروانسراهای تاریخی بین راهی، مساجد 
قدیمی، یخدان ها، آتشکده آذر برزین مهر، روستاهای قدیمی مزینان و باشتین، مناطق ییلاقی و آبشارهای منطقه بفره و کویر برخی 

از آثار تاریخی و طبیعی شهرستان داورزن است. 
او افزود: داورزن بیش از۲50 اثر تاریخی، طبیعی و معنوی دارد که ۷۷ اثر از این تعداد در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.

شهرستان ۲1 هزار نفری داورزن در 310 کیلومتری مشهد، مرکز استان خراسان رضوی قرار دارد.

بررسیاعتراضآزمونورودبهحرفهمهندساندرحالانجاماست دوازهورودیخراسانآمادهمیزبانیاززائراننوروزیمیشود

عضوشورایشهرمطرحکرد:

800میلیاردتومانبرایبازآفرینی80محلهمشهد
رویکردهای مرمت و بهسازی شهری در سیر تحول و تکامل 
خود از بازسازی، باززنده سازی، نوسازی و توسعه مجدد به 
بازآفرینی و نوزایی شــهری تکامل یافته و در این مسیر، از 
حوزه توجه صرف به کالبد به عرصه تاکید بر ملاحظه های 

اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی نیز گذری داشته است. 
توجه به بافت های فرســوده و قدیمی و رفع ناپایداری آن 
ها، به موضوعی جدی و محوری تبدیل شــده، به گونه ای 
که سازمان های ذیربط را به تکاپوی ساماندهی و بازآفرینی 
بافت های مذکور ســوق داده و لزوم مداخله در این بافت ها 
را در دوره های مختلف زمانی مطرح کرده اســت. شورای 
اسلامی شــهر و شهرداری نیز در این مسیر گام برداشته و 

برای این بافت ها اعتباراتی را اختصاص داده اند.
رئیس کمیســیون حقوقی و قراردادهای شــورای اسلامی 
شهرمشهد در این باره گفت: برای بازآفرینی 80 محله کم 

برخوردار 800 میلیاردتومان اعتبار اختصاص خواهد یافت.
هاشــم دائمی در نشســت مردمی با ساکنان محله پنجتن 
منطقه چهار که در مسجد صاحب الزمان )عج( برگزار شد، 
افزود: در راستای تسهیل بازآفرینی مناطق کم برخوردار شهر 
شورای ششم طرحی را به تصویب رسانده است که براساس 
آن به جای تمرکز بر بازســازی مناطق فرسوده سطح شهر 
تمرکز بر بازآفرینی بافت های فرسوده محلات کم برخوردار 

شهر خواهد بود.

وی اضافه کرد: براســاس این طرح مدیریت شهر برای هر 
محله که طبق آمار 80 محله دارای بافت فرسوده در مشهد 
وجود دارد 10میلیارد تومان اعتبار اختصاص خواهد داد یعنی 
در مجموع 800 میلیارد تومــان اعتبار برای بازآفرینی این 

محلات در نظر گرفته خواهد شد.
رئیس کمیســیون حقوقی و قراردادهای شــورای اسلامی 
شهرمشــهد با بیان اینکه اجرای این طرح برای باز آفرینی 
محلات کم برخوردار بی ســابقه اســت، اظهارکرد: از این 
جهت می گوییم بی سابقه، که قرار است برای 800 میلیارد 
تومان اعتباری که به بازآفرینی این محلات اختصاص داده 
خواهد شد شورای اجتماعی که معتمدین همان محله هستند 
تصمیم گیری کنند.دائمی تصریح کرد: در این طرح شورای 
اجتماعی و ریش سفیدان محله دور هم جمع شده و اولویت 
های مورد نیاز محله را شناسایی و مشخص می کنند و به 
مدیران شهری اعلام می کنند این پروژه ها نیاز مردم است.
وی ادامه داد: شــورای شــهر و مدیریت شهری بر اساس 
قوانین بالادستی برای این پروژه ها که از سوی نمایندگان 
محلات شناسایی و اعلام شده اســت قوانین مورد نیاز را 

تصویب و اجرایی می کنند.
رئیس کمیســیون حقوقی و قراردادهای شــورای اسلامی 
شهرمشهد با اشــاره به اینکه طرح مذکور با موافقت همه 
اعضای شورای شــهر مصوب شده است، خاطرنشان کرد: 

درحال حاضــر نیز طرح بازآفرینی محلات کم برخوردار در 
تعدادی از محــلات از جمله پنجتن درحال اجرا اســت و 
افرادی که از پروژه های دارای اولویت محله خود اطلاعی 

ندارند برای اطلاع به شهرداری مراجعه کنند.
دائمــی گفت: ما بــه عنوان عضوی از مــردم پیگیر کار و 
رفع مشکلات آنان هســتیم و خودمان را ازشما می دانیم 
و پاســخگو خواهیم بود. وی افزود: شورای ششم در کنار 
شــهرداری مشــهد به دنبال عمران وآبادانی شهر به ویژه 
محلات کم برخوردار اســت و اگر با همین فرمان به پیش 
برویم با عنایت و توجه خدا و امام رضا)ع( دوران طلایی را 
طی این چهارسال شاهد خواهیم بود به شرط اینکه مردم نیز 

در این مسیر مدیریت شهری را یاری کنند.
رئیس کمیســیون حقوقی و قراردادهای شــورای اسلامی 
شهرمشــهد بابیان اینکــه مردم باید دراین راســتا مطالبه 
گرباشــند، اظهارکرد: مردم بایداز ما بــه عنوان نمایندگان 
خودشان مطالبه کنند، ما به دوره های قبل هم کاری نداریم 
و از این به بعد طرف حساب ما برای پیگیری مردم هستند.

دائمــی در ادامه گفت: اما با این حال ما میراث دار برخی از 
اقدامات ازجمله میزان زیادی بدهی هستیم که بخشی از این 

بدهی ها به پیمانکاران پروژه های عمرانی است.
وی بااشاره به اینکه پروژه هایی در شهراجرا شده که اصلا 
ضرورت نداشــته اســت، اظهارکرد: این درحالی است که 

باهزینه های این پروژه ها می توان 10 ها پروژه در مناطق 
کم برخوردار اجرا و نیازهای ضروری آنها را برطرف کرد.

رئیس کمیســیون حقوقی و قراردادهای شــورای اسلامی 
شهرمشــهد ادامه داد: تقاطع چهارســطحی با بیش از۴00 
میلیارد تومان اجرا شــده که دوسطح آن به خاکی منتهی 
می شــود و 10 ســال دیگر معلوم نیست که مورد استفاده 
قراربگیرد یــا نه؟درحالی که با این مبلغ تعداد زیادی پروژه 

دارای ضرورت قابلیت اجرا داشت.
دائمــی گفت: به دنبال گلایه نیســتیم اما میراث دار قبلی 
ها هســتیم، چگونه می توانیم مســیر طبرسی که شما آن 
را مطالبه می کنید بازگشایی کنیم وقتی بخش )مبلغ(قابل 

توجهی به پیمانکاران شهرداری بدهی داریم.
وی افزود: تعداد زیادی مسیر داریم که نیاز به بازگشایی دارد 
اما با کدام پول زمانی که خزانه شــورای شهر را خالی کرده 
اند این کارها را انجام دهیم؛ ما برای پروژه های پژوهشیمان 
پول نداریم امــا با این حال بــرای بازآفرینی محلات کم 
برخــوردار تلاش خواهیم کــرد و امیدواریم تعدادی زمین 
ورزشی تا ۲۲ بهمن در منطقه چهار به بهره برداری برسانیم.

گفتنی اســت که در ادامه این نشســت رئیس کمیسیون 
حقوقی و قراردادهای شورای اسلامی شهرمشهدالرضا)ع( 
در فضایی صمیمی به درخواست های ساکنان محله پنجتن 

پاسخ داد.

ســاخت جاده جدید و اصلی شهرستان درگز در 
استان خراســان رضوی پس از 1۴ سال از آغاز 
آن اکنون بدون اعتبار مانده و شاید بتوان گفت 
که نفس های آخر را می کشد.شهرستان ۷5 هزار 
نفری درگز از طریق ۲ جاده کوهستانی درگز - 
قوچان و درگز - کلات با دیگر نقاط خراســان 
رضوی ارتبــاط دارد و به خاطر قرار گرفتن بین 
مرز ترکمنستان از شمال و کوههای هزارمسجد 
و ارتفاعات پارک ملی تندوره در جنوب، به نوعی 
در بن بســت جغرافیایی قــرار گرفته و راه حل 

رهایی از این بن بست که راه را بر توسعه و خدمت رسانی به مردم مرزنشین این شهرستان ناهموار کرده، ساخت 
راه ارتباطی مناســب اســت.از آغاز ســاخت پروژه درگز - کبکان - قوچان که ایده احداث آن به پیش از انقلاب 

بازمی گردد، بیش از یک دهه گذشته و سرنوشت آن به خاطر کمبود اعتبار در هاله ای از ابهام است.
پیشرفت پنج درصدی پروژه پس از 1۴ سال

نماینده مردم درگز در مجلس شورای اسلامی پیش از این گفته بود: ساخت راه ارتباطی درگز به قوچان به طول 
حدود 80 کیلومتر پس از 1۴ سال به ادعای اداره کل راه و شهرسازی فقط 10 تا 1۲ درصد پیشرفت داشته است 
که با روند کنونی تخصیص اعتبارات سالانه پس از 1۴0 سال به بهره برداری می رسد.حسن رزمیان مهمترین 
دغدغه این شهرســتان را راه ارتباطی مناســب عنوان کرد و افزود: راه اصلی ارتباط دهنده مرکز شهرستان به 
بزرگراه شریانی مشهد - قوچان، جاده سخت گذر و کوهستانی درگز - قوچان به طول 150 کیلومتر است که با 
احداث جاده جدید درگز - کبکان - قوچان، فاصله دسترسی به شهر درگز ۷0 کیلومتر کاهش می یابد و زمان 
سفر در این مسیر نیز ۹0 دقیقه کمتر می شود.وی ادامه داد: بر اساس اعلام اداره راه و شهرسازی این طرح 10 
درصد پیشرفت داشته است که معتقدیم این میزان صحیح نیست و با توجه به میزان هزینه در واقع پنج درصد 
پیشرفت داشته که آن هم در بخشی از مسیر بوده است.    بر اساس اعلام اداره کل راه و شهرسازی خراسان 
رضوی پیشرفت جاده در حال احداث درگز - کبکان - قوچان حدود 1۲ درصد است، این پروژه سال ۹0 بودجه 
مصوب گرفت و ساخت 1۷ کیلومتر آن شامل 1۲ کیلومتر جاده و سه دهنه تونل در مجموع به طول پنج کیلومتر 

توسط قرارگاه خاتم الانبیا )ص( آغاز شد.
طلبکاری 200 میلیارد ریالی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا )ص(

بر اســاس اعلام فرماندار وقت درگز، ســاخت جاده درگز - کبکان - قوچان به دلیل طلب پیمانکار که قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا )ص( می باشد، متوقف شده است.با این حال سرپرست فرمانداری درگز با رد نیمه تعطیل 
بودن پروژه به خبرنگار ایرنا گفت: در حال حاضر فعالیت در پروژه درگز - کبکان - قوچان با اندک نیروی کار 
ادامه دارد.مهدی دقیقیان افزود: مشــکل اصلی ادامه اجرای پروژه نبود اعتبار است و در حال حاضر این پروژه 

بزرگ هیچ اعتباری ندارد.وی ادامه داد: در حال حاضر پیمانکار پروژه ۲00 میلیارد ریال طلب دارد.

مدیرعامل شــرکت شــهرک هــای صنعتی 
خراســان رضوی گفت: از ابتدای سال تاکنون 
10 جلســه هیات داوری شــرکت شهرکهای 
صنعتی خراســان رضوی ویژه تعیین تکلیف 
اراضی راکد در شهرکها و نواحی صنعتی استان 
برگزار شــده که در این جلســات ۶3۴ پرونده 
مربوط به قرارداد زمین های راکد مطرح و 183 

پرونده تعیین تکلیف شده است.
به گزارش صبح امروز، علی بهرامی زاده افزود: 
امســال همچنین ۹ هکتــار از اراضی بازپس 

گرفته شده در شهرک ها و نواحی صنعتی استان به سرمایه گذاران جدید واگذار شده است.
وی خاطرنشان کرد: دلالی زمین در شهرکها و نواحی صنعتی را به هیچ وجه به رسمیت نمی شناسیم و با هر 
گونه دلالی زمین که در این بخش اتفاق بیفتد قاطعانه برخورد می شود. با هر فرد یا صاحب واحدی که در داخل 
شهرکها و نواحی صنعتی اقدام به خرید و فروش زمین کند، با حمایت و همکاری دستگاه قضا و سایر دستگاه 

های نظارتی برخورد جدی انجام می گیرد.
بهرامی زاده در ادامه گفت: امسال تغییر نام طرح های صنعتی در شهرکها و نواحی صنعتی استان به غیر بدون 
داشــتن پیشرفت اجرایی مناســب و دریافت پایان کار ساختمانی ممنوع شده است. در صورتی که پیش از این 
واگذاری زمین به افراد دیگر ممنوعیتی نداشت. بعد از دریافت پایان کار ساختمانی، تغییر نام طرح صنعتی برای 

فرد جدید در شرکت شهرکهای صنعتی طبق شیوه نامه انجام می گیرد.
وی افزود: برای بازپس گیری اراضی تحت اختیار تولیدکنندگان در شهرکها و نواحی صنعتی که با این شرکت 
قرارداد منعقد کرده اما نسبت به عملیاتی کردن آنها اقدام نکرده اند، هیات داوری در این شرکت تشکیل شده 
است که امور حقوقی و قراردادهای مربوط به قبل از سال 13۹۹ را مورد بررسی قرار می دهد. اعضای این هیات 
داوری، زمین های راکد که مراحل عملیاتی آن پیشرفت فیزیکی ندارند را در جلساتی با حضور خود متقاضی مورد 
بررسی قرار می دهد و در صورتی که نسبت به عملیاتی شدن آنها اقدام نکنند، قراردادها فسخ می شود، حتی 
در صورت نیاز برای بازپس گیری زمین ها، طرفهای قرارداد با این شرکت به مراجع قضایی معرفی می شوند و 

موضوع به صورت جدی مورد پیگیری قرار می گیرد.
بهامی زاده خاطرنشان کرد: به صاحبان واحدهایی که بنا بر شرایط خاص کرونایی و تحریم های ظالمانه زمین 
را راکد نگه داشته اند، منوط به داشتن پیشرفت عملیات اجرایی واحد، دادن تعهد محضری و ارایه برنامه زمان 
بندی به هیات مدیره شرکت، برای مدتی محدود مهلت داده می شود که بسته به نوع طرح و زمان بندی مربوطه 
در زمان محدود حداکثر تا یک سال عملیات اجرایی واحد را به اتمام برسانند. در صورتی که عملیات اجرایی در 
زمین های واگذار شده به متقاضیان فاقد پیشرفت فیزیکی بوده و اقدامی بر روی آنها انجام نگرفته باشد؛ به طور 

قطع شرکت شهرکهای صنعتی خراسان رضوی قرارداد را با متقاضی فسخ می کند. ی
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تیم صنایع مازندران قهرمان لیگ برتر 
کشتی آزاد شد

تیم صنایع مازندران عنوان قهرمانی رقابتهای لیگ برتر کشتی آزاد سال 1۴00 را از آن خود 
کرد.به گزارش مهر، دیدار فینال لیگ برتر کشــتی آزاد عصر امروز در سالن 1۲ هزار نفری 
ورزشــگاه آزادی برگزار شــد که طی آن تیم های صنایع مازندران و فولادین ذوب آمل به 
مصاف هم رفتند.بر این اساس تیم صنایع مازندران توانست با نتیجه ۶ بر ۴ از سد فولادین 

ذوب آمل بگذرد و جام قهرمانی لیگ برتر کشتی آزاد سال 1۴00 را از آن خود کند.
نتایج دیدارهای انفرادی این مسابقه به شرح زیر است

فولادین ذوب آمل ۴ – صنایع مازندران ۶ )اسامی تیم آمل در ابتدا آمده است(:
5۷ کیلوگرم: رضا اطری صفر – عباس گادژی ماگمدوف، برنده 10

۶1 کیلوگرم: پیمان نعمتی صفر – رحمان عموزاد، برنده 10
۶5 کیلوگرم: مرتضی قیاسی ۲ – فرزاد عموزاد، برنده ۲

۷0 کیلوگرم: عرفان الهی صفر – ماگومد رسول قاضی ماگومدوف، برنده ۶
۷۴ کیلوگرم: تیمور بیژویف، برنده ۶ – جمال عبادی صفر

۷۹ کیلوگرم: ماگومد حبیب کادی ماگمدوف 5 – علی سوادکوهی، برنده ۶
8۶ کیلوگرم: هادی وفایی پور، صفر – احمد بذری، برنده 11

۹۲ کیلوگرم: امیرحسین فیروزپور، برنده – محمدجواد ابراهیمی )کشتی نگرفت(
۹۷ کیلوگرم: محمدحسین محمدیان، برنده ۲ – مجتبی گلیج ۲
1۲5 کیلوگرم: امیرحسین زارع برنده 5 - اسماعیل نجاتیان صفر

هفته نهم لیگ برتر فوتبال؛

گل گهر دوباره به صدر رسید
در مســابقات هفته نهم لیگ برتر فوتبال تیم های مس رفســنجان، آلومینیوم اراک و گل گهر سیرجان 
برابر حریفانشــان پیروز شــدند و تراکتور با ســرمربی جدید خود دومین باخت متوالی را متحمل شد.به 
گزارش مهر، روز دوم از هفته نهم مســابقات لیگ برتر فوتبال روز جمعه با انجام چهار مسابقه همزمان 
از ســاعت 15 پیگیری شــد.در یکی از این بازی ها، تیم گل گهر در مشــهد برابر پدیده قرار گرفت که 
این مســابقه با نتیجه ۲ بر 1 به ســود گل گهر تمام شد.تیم آلومینیوم اراک هم در خانه خود برابر 
فجر سپاسی به میدان رفت که جدال دو تیم با برتری یک گله آلومینیوم به پایان رسید.مس 
رفســنجان هم در هفته ای که چهارمین پنالتی متوالی برایش اعلام شــد، 3 بر ۲ تراکتور را 
شکست داد تا تراکتوری ها با »سولدو« سرمربی جدید خود دومین باخت پیاپی را تجربه کنند.
جدال نفت مسجد سلیمان و ذوب آهن هم با نتیجه تساوی به پایان رسید و برنده نداشت.

نتیجه بازی های امروز )جمعه( لیگ برتر به این شرح است:
* مس رفسنجان 3 - تراکتور تبریز ۲/* نفت مسجد سلیمان 1 - ذوب آهن اصفهان 1
* پدیده مشهد 1 - گل گهر سیرجان ۲/* آلومینیوم اراک 1 - فجر سپاسی شیراز صفر

نتایج بازی های روز )پنجشنبه( هفته نهم لیگ برتر هم به این شرح است:
* سپاهان 1 - صنعت نفت آبادان صفر/* پیکان صفر - استقلال 3/* پرسپولیس ۲ - هوادار ۲

میثاقیان از هدایت پدیده برکنار شد
بعد از شکســت پدیده در ورزشگاه ثامن مشــهد با نتیجه ۲ بر یک برابر گل گهر سیرجان با 
تصمیم باشگاه و مدیران شهرخودرو، اکبر میثاقیان سرمربی این تیم که از هفته سوم هدایت 
پدیده را بر عهده گرفته بود از ســمت خود برکنار شد.شهرخودرو تحت هدایت میثاقیان در ۷ 

بازی متحمل ۶ شکست و کسب یک امتیاز شده بود.

سخنگویفدراسیونفوتبال:

نبایدفوتبالایرانبهخاطرکاسبانتعلیقدچارمشکلشود
ما  فوتبال  گفت:  فوتبال  فدراسیون  سخنگوی 
نباید به خاطر منافع کاسبان تعلیق دچار مشکل 
شود آن هم زمانی که سریعترین صعود به جام 

جهانی را تجربه می کند.
در  شریفی  حسین  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
دهم  هفته  مسابقات  برگزاری  احتمال  خصوص 
ورزشگاه  در  تماشاگران  حضور  با  برتر  لیگ 
گفت: این هفته جلسه ای در این ارتباط داشتیم. 
تماشاگران  از  پذیرایی  آمادگی  کاملًا  فدراسیون 
فوتبال را در سراسر کشور دارد. این موضوع را به 
سازمان لیگ، هیات های استانی و همه نهادهای 

مرتبط اعلام کرده ایم.
تنها  فوتبال  فدراسیون  حال  این  با  افزود:  وی 
برای  ما  نیست.  گیرنده  تصمیم  و  رسمی  مرجع 
آمادگی  اعلام  ورزشگاه  در  تماشاگران  حضور 
به  کرونا  با  مبارزه  ستاد  تا  منتظریم  کرده ایم. 

فوتبال  فدراسیون  برسد.سخنگوی  کامل  اجماع 
مبنی  بهداشتی  مقامات  اظهارنظرهای  درباره 
ورزشگاه  در  تماشاگران  حضور  مجوز  صدور  بر 
تصریح کرد: از جانب دکتر زالی و سایر دوستان 
گفته شده است ولی تاکنون به صورت کتبی و 

برای تصویب چیزی اعلام نشده است.
گفتگو  مردم«  و  »ورزش  برنامه  با  که  شریفی 
می کرد، در خصوص تصویب اساسنامه فدراسیون 
فوتبال و بند یک این اساسنامه هم اظهار کرد: 
بیش از چند ده نماینده مجلس در این خصوص 
صحبت و برای تصویب اساسنامه اعلام آمادگی 
کردند. فضای مجلس فضای مثبتی است. بهمن 
ماه احتمالًا جشن صعود تیم ملی به جام جهانی 
را برگزار می کنیم. این سریع ترین صعود به جام 
جهانی نه تنها در تاریخ ایران بلکه در قاره آسیا 

است.

رئیس  اینفانتینو«  »جیانی  اینکه  بیان  با  وی 
از  یکی  و  می کند  سفر  ایران  به  ماه  بهمن  فیفا 
نزدیک  از  را  امارات  یا  با عراق  ایران  بازی های 
تماشا خواهد کرد، گفت: امیدواریم جشن صعود را 
هم با مردم و هم با حضور اینفانتینو برگزار کنیم.

سخنگوی فدراسیون فوتبال با اشاره به جلسات 
درخواست های  و  فیفا  رئیس  با  فدراسیون  این 
درخواست هایی  متقابلًا  هم  ما  شد:  یادآور  فیفا 
را  کار  این  می کنند  سعی  طرف  دو  هر  داریم. 
ایران  بین  که  ای  تفاهمنامه  در  بدهند.  انجام 
دستیار  عنوان  به  »ماتیاس«  شد،  امضا  قطر  و 
اینها  داشت.  مراسم حضور  در  فیفا  رئیس  ارشد 
نشان می دهد میل دو طرفه برای پیشبرد کارها 
وجود دارد. نه نام عزیزی خادم نه نام هیچکس 
دیگر مطرح نیست. فقط نام ایران مطرح است. 
امروز مردم از نتایجی که تیم ملی گرفته راضی 

هستند. کم هزینه ترین صعود به جام جهانی را 
تجربه می کنیم. حدود ۴00 میلیارد تومان عواید 
این صعود است که به زیرساخت های فوتبال و 
استان ها تزریق و در آنجا سرمایه گذاری می شود. 
امیدوارم جشن صعود به جام جهانی را با جشن 

تصویب اساسنامه بگیریم.
خصوص  در  صحبت هایش  ادامه  در  شریفی 
صورت  در  فوتبال  فدراسیون  تعلیق  احتمال 
عادی  کمیته  تشکیل  و  اساسنامه  تصویب  عدم 
سازی گفت: یازدهم اسفند ماه فرصت فدراسیون 
نشده  تمدید هم  مهلت  این  و  پایان می رسد  به 
وقت  مسئولان  درستی  به  قبل  دولت  در  است. 
دادند  تعهداتی  فدراسیون  و  ورزش  وزارت 
مجلس  و  دولت  مجمع،  تایید  به  اساسنامه  که 
برسد. مجمع و دولت آن را تصویب کردند. الان 
است.وی  اسلامی  شورای  مجلس  در  اساسنامه 

افزود: اگر اساسنامه تصویب نشود، فیفا می تواند 
مشکل  این  با  بار  یک  ما  بگیرد.  تصمیمی  هر 
اگر  مواجه شدیم و چقدر فوتبالمان متضرر شد. 
آن اتفاقات رخ نمی داد آیا رشد فوتبال ما سریع تر 
نبود؟ آیا درست است فوتبال ما به خاطر منافع 
کاسبان تعلیق و کاسبان کمیته عادی سازی زیر 
فشار برود؟ آن هم وقتی که سریع ترین صعود به 
جام جهانی را تجربه کرده است. خودمان با دست 
کنیم.سخنگوی  دچار مشکل  را  فوتبال  خودمان 
فدراسیون فوتبال تاکید کرد: واقعاً نمی دانیم فیفا 
چه تصمیمی می تواند بگیرد چون این تصمیم ها 
زیاد و متفاوت است. جایی که خودمان می توانیم 
تصمیم سازی کنیم و گره را با دست باز کنیم چرا 
برویم سراغ این مسئله؟ برایند مجلس می گوید 
این عزم وجود دارد و امیدوارم محکم این مسیر 

را طی کنیم.
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

ترامپ: لعنت به نتانیاهو، هرگز او را نخواهم بخشید
رئیس جمهــور ســابق آمریکا در مصاحبــه با باراک راویــد، خبرنگار 
اسرائیلی:هیچکس به اندازه من به نتانیاهو کمک نکرد اما اولین کسی 
که پیــروزی بایدن را به او تبریک گفت نتانیاهو بود.او حتی اجازه نداد 
جوهر انتخابات خشــک شود و تبریکش را نه به صورت شفاهی بلکه 
به صورت یک پیام ویدئویی ابلاغ کرد.من نتانیاهو را دوســت داشتم 
اما وفاداری را هم دوســت دارم؛ مــن از آن زمان تاکنون با او صحبت 
نکرده ام و او را به خاطر این کارش نخواهم بخشــید.نتانیاهو به خاطر 
کمک های من در انتخابات شکســت نخورد و اگر کمک های من نبود 

چه بسا اسرائیل تا الان نابود شده بود.

12۵0 پرستار در سال گذشته درخواست مهاجرت کرده اند؛ 
معادل ۳0 دانشکده پرستاری!

معاون پرستاری وزارت بهداشت:در سال ۹۹ حداقل 1۲50 نفر از سازمان 
نظام پرستاری درخواست برای مهاجرت )گوداستندینگ( کرده اند، البته 
تخمین زده می شود این عدد بیشتر باشد.اگر تخمین 1.5 تا ۲ برابری را 
داشــته باشیم و اگر میانه را 1500 نفر در نظر بگیریم، می توان این طور 
گفت که معادل 30 دانشــکده پرســتاری که نیروی انسانی را تربیت 

می کنند، مهاجرت داریم و این زنگ خطری برای نظام سلامت است.

قیمت مسکن مهرهای پردیس میلیاردی شد
بررســی های صورت گرفته حاکی از آن اســت کــه میانگین قیمت 
واحدهای مسکن مهر در شهر پردیس به نسبت از شهر پرند بالاتر است 
به طوری که واحد 10۷ متری مسکن مهر در شهر پردیس ۷50 میلیون 
تومان قیمت خورده است و واحدهای 10۶ متری آن نیز امروز به قیمت 
۹۶0 میلیون تومان معامله می شوند.حتی در برخی از موارد قیمت برخی 
از واحدهای مسکن مهر این منطقه از یک میلیارد تومان نیز فراتر رفته 
است به طوری که آپارتمان های 100 متری فاز 11 پردیس این روز ها 

یک میلیارد و 100 میلیون تومان قیمت خورده است.

بادامچیان: شورای نگهبان فرمودند هر کاندیدایی که حزب 
مؤتلفه معرفی کند صلاحیتش احراز شده است

اسدالله بادامچیان با بیان این که با وجود همه مشکلات سال های اخیر 
کشور که توسط اصلاح طلبان اعتدالی ایجاد شده بود، در حزب مؤتلفه 
اســلامی توانســتیم در 5 انتخابات مهم حضور پیدا کنیم، گفت: یکی 
انتخابات شــورایاری محلات تهران بود که خطوط التقاطی و اصلاح 
طلبان می خواســتند در آنجا پیروز شوند و آن را مقدمه ای برای چند 
انتخابات بعدی از جمله ریاست جمهوری و مجلس قرار دهند؛ مؤتلفه 
برای این منظور از آغاز ســال ۹8 کار را شــروع کرد؛ هزار نفر از اعضا 
شناســایی و در ۲۲ منطقه تهران و 35۴ محلــه کار کردند؛ در نتیجه 
انتخابات با پیروزی ۷0 درصد چهره های ارزش گرا به موفقیت رســید 
و ۲50 نفر از نیروهای حمایت شــده مؤتلفه، در این انتخابات، منتخب 
شدند. این یک پیروزی مهم بود. بادامچیان افزود: دوم انتخابات مجلس 

یازدهم بود که بازهم مؤتلفه با هدف وحدت اصولگرایی وارد شد؛ عضو 
شورای ائتلاف شــد و از استانها خواسته شد افراد واجد شرایط شان با 
۹شاخص معرفی کنند که انجام شد و این در یک مجموعه مجلد برای 
31 اســتان ثبت و ضبط شده است؛ با شورای نگهبان در مورد افرادی 
که از سوی ما کاندیدا بودند و احراز صلاحیت نشده بودند صحبت شد؛ 
تشکر ویژه دارم که فرمودند آن که مؤتلفه معرفی کند صلاحیتش برای 
ما احراز شــده است؛ و به حمدالله بخش عمده ای از افراد مورد نظر ما 
احراز صلاحیت شــدند؛ و در نهایت از اعضای حزب مؤتلفه، ۲۷ نفر را 
برای انتخابات مجلس در تهران معرفی کردیم، اما در ساز و کار وحدت 
اصولگرایی، 3نفر از آنان در فهرســت نهایی اصولگرایی قرار گرفتند و 

رأی بسیار خوبی آوردند.

علم الهدی: زن اگر بی حجاب باشد، در سایه مرد زندگی خواهد 
کرد

امام جمعه مشــهد گفت: زن اگر حجاب داشته  باشد در متن تاریخ قرار 
خواهد گرفت و اگر بی حجاب بود در حاشیه باقی خواهد ماند و هرچقدر 
هم ســواد و قدرت سیاسی و اقتصادی داشته باشد همچنان در حاشیه 
مانده و در ســایه مرد زندگی خواهد کرد. حجت الاســلام سیداحمد 
علم الهدی در خطبه های نماز جمعه مشهد در حرم مطهری رضوی با 
تبریک زادروز فرخنده حضرت زینب کبری )س( اظهار داشت: حضرت 
زینب )س( زن را از حاشــیه به متن تاریــخ آورد و تا پیش از وجود آن 
حضرت هیچ زنی در تاریخ ســازنده تاریخ نبود و این بانوی بزرگوار، به 
صورت یک خانم مردآفرین، قهرمان سازنده تاریخ شد. وی اضافه کرد: 
در کربلا پیروزی شمشیر بر خون صورت گرفت و شمشیر ظلم و کفر بر 
خون که حق بود، پیروز شد اما زینب کبری )س( این خون ریخته شده 
را بر شمشــیر آخته و برکشیده ظلم پیروز کرد. امام جمعه مشهد گفت: 
با زن ســالاری در خانه، زن از حاشیه بیرون نمی آید و برای اینکه یک 
زن سازنده و مستقل باشد باید پیرو حضرت زینب )س( باشد. وی یکی 
از فلسفه های حجاب را نیز همین موضوع دانست و افزود: یکی از فواید 
حجاب زن این است که زن در حاشیه واقع نشود، در رهگذر شهوتها قرار 
نگیرد و به عنوان جذب کننده شهوت مردان مطرح نشود، بلکه به عنوان 

انسان برجسته، قوی و تاریخ ساز به متن تاریخ بیاید.

امام جمعه قم: می خواهند همان فاجعه ای که در اسپانیا رقم 
زدند را در قم تکرار کنند

آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه نماز جمعه قم که در مصلی قدس 
قم برگزار شد گفت: انقلاب ما زینبی و حسینی است و از ابتدای انقلاب 
زنان نقش برجســته ای ایفا کردند و دشمنان به ویژه صهیونیست ها با 
این نقش مهم زنان دســت به کار شدند تا انتقام های خود را به ویژه از 
زنــان بگیرند و آن ها را از ارزش هــای عفاف و پاکدامنی جدا کنند به 
ابتذال بکشانند و غیرت جوانان را از بین ببرند و همان فاجعه ای که در 
اسپانیا رقم زدند و مسلمانان را شکست دادند را تکرار کنند. وی یادآور 
شــد: از جمله مراکزی دشمن آن را نشانه گرفته شهر مقدس قم است 

که ســعی دارد با همان ابزار فساد، این شهر را از نقش تاثیر گذار خود 
تهی کنند.

دشمن به دنبال جداسازی مردم از نظام دینی و رهبری و شقه 
شقه کردن کشور است

سردار شریف با بیان اینکه نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
با بســیج و پیوند دادن قابلیت ها و ظرفیت های دفاعی جهان اســلام، 
سدی مستحکم و مقاوم برابر راهبرد مستکبران در قطعه قطعه کردن 
جهان اســلام ایجاد کرده اســت گفت: نیروی قدس امروز با بسط و 
توسعه تفکر انقلابی و اسلامی در منطقه و شکل دهی روحیه مقاومت 
،استراتژی دشمنان در سرزمین های اسلامی از فلسطین و لبنان، عراق 
و ســوریه ، یمن و افغانســتان و غیره را با شکست مواجه کرده است. 
سخنگوی سپاه با اشاره به قدرت نرم افزاری و جایگاه شهید سلیمانی در 
عرصه قدرت افزایی برای امت اسلامی افزود: دشمن به دنبال جداسازی 
مردم از نظام دینی و رهبری و شقه شقه کردن کشور است اما غافل از 
این حقیقت هستند که در عاشورا چه اتفاقی افتاد و قرن هاست شیعه با 
آن پرچم شناخته می شود و امروز هم با همان پیام امام حسین )ع( برابر 

ظالمان ایستاده است.

کوهکن: تیم مذاکره کننده توجهی به افزایش قیمت ارز نداشته 
باشد

یک نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه همزمان با 
مذاکرات، عوامل آمریکا سعی می کنند، فشار به ایران بیشتر شود، گفت: 
افزایش قیمت ارز بی ارتباط به این مساله نیست، ولی تیم مذاکره کننده 
نباید توجهی به این مسائل داشته باشد و بر خواسته های خود پافشاری 
کند. محسن کوهکن با بیان اینکه برخی افراد با اهداف سیاسی دیگران 
را بــه مخالفت با مذاکرات برجام متهم می کنند، اظهار کرد: من به یاد 
ندارم کســی با اصل مذاکرات مخالف باشــد، بلکه مخالفت ها درباره 
محتوا ونتیجه مذاکرات و اعتماد بیش از حد به غرب بود. از سویی باید 
از تیم مذاکره کننده از ســوی مردم و حاکمیت چه در دوره قبل و چه 
در این دوره حمایت شــود. درست است که تیم مذاکره کننده از وزارت 
خارجه هستند، اما از نظر طرف مقابل این تیم نماینده مردم و حاکمیت 
ایران اســت، بنابراین عقل حکم می کند از تیم ایرانی در داخل کشور 
حمایت شــود. البته حمایت به معنای نظارت نداشتن بر نحوه عملکرد 

این تیم نیست.

امام جمعه موقت تهران: مذاکره قبلی برد - باخت بود اما مذاکره 
دولت ولایی برد -برد است

صدیقی در خطبه های نماز جمعه تهــران درباره مذاکره گفت: در این 
دولت مذاکره مطرح اســت. این مذاکره پیامی دارد که دولت ولایی و 

مردمی می خواهد با همه کشــورهای دنیا تعامل حکیمانه داشته باشد. 
اما این مذاکره با ســابقه که همه اش وعده گرفتند فرق دارد. نقد دادند 
و نســیه گرفتند. برد برد نبود. برد باخت بود. اما امروز اهل مذاکره افراد 
محکم و با مطالعه و با بسته های آماده هستند. این مذاکره برای مذاکره 
نیســت. برای رفع همه تحریم های استکبار است که این مدت درباره 
کشور ما اعمال کرده اســت. خطیب جمعه تهران ادامه داد: آمریکا در 
دوره های مختلف به ویژه در زمان ترامپ و قبل از آن در ســه جبهه 
علیه نظام جمهوری اسلامی توطئه کردند. یکی خزانه داری آمریکا بود 
که تحریمها را آماده می کردند. دوم وزارت امور خارجه بود که با نظارت 
دولتها را می ترساندند که با ما معامله نکنند. افرادی که این کار را می 
کردند جریمه ظالمانه می کردند و ســوم سازمان سیا بود که از ابتدای 

انقلاب تا امروز در صدد ناراضی کردن مردم هستند.
نماینده مجلس: باید مراقب بود که سفرهای استانی در حد 

شنیده شدن مشکلات نباشد
نماینده مردم اردبیل در مجلس شــورای اســلامی اظهار داشت: باید 
مراقب بود که ســفرهای استانی در حد شنیده شدن مشکلات و روی 
زمین مانده کارها باقی نمانــد و موجبات یأس و ناامیدی مردم فراهم 
نشود.بدری خاطرنشان کرد: ســفرهای استانی امید را در جامعه ایجاد 
کرده اما باید مراقب باشیم که این با امید با روی زمین ماندن کارها به 
یأس مبدل نشود.وی افزود: بزرگترین سرمایه کشور ما سرمایه اجتماعی 

و حمایت مردمی است و ما باید قدر این سرمایه و پشتوانه را بدانیم.

تسلیت سفارت فرانسه برای درگذشت »عمو داوود«
سفارت فرانسه در تهران درگذشت »عمو داوود« را تسلیت گفت.حساب 
اینستاگرامی سفارت فرانســه در تهران نوشت: متأسفانه مطلع شدیم 
داوود فرجی پور، مؤسس یکی از قدیمی ترین پیتزا فروشی های تهران 
که در کنار سفارت فرانسه است، درگذشته است. یادش گرامی!گفتنی 
اســت؛ او اولین پیتزا فروش تهران بود و پیتزایی اش کنار ســاختمان 

سفارت فرانسه بود.

حدادعادل: کشور با نیروهای اتوکشیده اداره نمی شود
رئیس شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب اســلامی با بیان اینکه ورود 
نیروهای جهادی برای اداره کشــور مایه امید مردم شده و کلید فتح و 
زمینه ساز برکت اســت، گفت: کشور در شرایطی نیست که بخواهد با 
نیروهای اتوکشــیده اداره شود؛ افرادی که هشت صبح سر کار می آیند 

و در بهترین شرایط ممکن تا ساعت 1۴ ظهر بیشتر سر کار نیستند.

واکنش وزارت خارجه به ادعای نماینده پارلمان انگلیس
ســخنگوی وزارت امور خارجه با بیان این که در جریان مباحثه داخلی 

بین نمایندگان پارلمان انگلیس درباره پیشنهاد یک نماینده برای اضافه 
شدن نام ســه شهروند ایرانی در فهرســت تحریم  حقوق بشری این 
کشور هستیم، اتهامات بی پایه و اســاس وارده را قویا رد کرد.»سعید 
خطیب زاده« امروز )جمعهه( در پاسخ به سؤال خبرنگاران در خصوص 
پیشــنهاد ارائه شده از سوی یک نماینده پارلمان انگلیس برای افزودن 
نام ســه نفر از هم میهنان در فهرســت تحریم های این کشور اظهار 
داشت: ما در جریان مباحثه داخلی بین نمایندگان پارلمان انگلیس ناظر 
بر پیشــنهاد یک نماینده برای اضافه شدن نام سه نفر از هموطنان در 
فهرست تحریم حقوق بشری این کشور هستیم.سخنگوی وزارت امور 
خارجه تأکید کرد: اتهامات بی پایه و اساس وارده به هموطنانمان را قویا 
رد می کنیم.خطیب زاده اضافه کرد: موضوع را تحت رصد داریم. دولت 
بریتانیا حتما متوجه خواهد بود که هرگونه اقدام غیر سازنده در این مورد 
و مواردی از این دست، نه تنها سازنده نبوده، بلکه مستقیما باعث پیچیده 

تر شدن شرایط و موضوعات می شود.

نظر باهنر درخصوص موضوع »شفافیت آرا«: کسی را نمی شود 
وادار به افشای رأی کرد

نایب رئیس اســبق مجلس همچنین در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
مجلس یازدهم با شــعار »شــفافیت آرا« روی کار آمــد، آیا در مدت 
باقی مانده این موضوع محقق خواهد شد؟ تصریح کرد: من روی موضوع 
»شــفافیت آرا« یک بحث فنی دارم. در دنیا و در دموکراسی این حرف 
پذیرفته شــده است که آرا افراد مخفی باشــد. اگر انتخابات را در نظر 
بگیریــم، می گویند هرکس که می خواهد رأی بدهد، می تواند مخفیانه 
این کار را بکند و هیچ کس حق ندارد دیگری را وادار کند که رأی خود 
را علنی کند.باهنر ادامه داد: البته این جزو حقوق هر فرد اســت و اگر 
خودش بخواهد می تواند رای خود را افشا کند اما هیچ مقامی نمی تواند 
کسی را وادار کند که رأی خود را علنی و افشا کند.وی تأکید کرد: این 
موضوع فلســفه ای دارد؛ فلسفه آن این است که انسان وقتی مخفیانه 
رأی می دهد واقعاً رأی دلش را می دهد، اما در شــرایط عکس ممکن 
اســت علنی بودن رأی ایجاد چالش کنــد، بنابراین از نگرانی قضاوت 
سایرین ممکن است رأی واقعی خود را ندهد.نایب رئیس اسبق مجلس 
خاطرنشان کرد: نماینده مجلس می خواهد به یک لایحه رأی موافق یا 
مخالف بدهد. طبیعتاً هر لایحه موافقان و مخالفانی دارد که هرکدام از 
آن ها ممکن است دیگر نمایندگان را تحت فشار بگذارند که رأی خود 
را افشــا کند، در چنین شرایطی نماینده علی رغم اینکه ممکن است با 
موضوعی مخالفت داشته باشد، اما برای ملاحظات افراد دیگری که رأی 
او را خواهنــد فهمید، رأی موافق به طرح یا لایحه می دهد و بر عکس 

آن هم وجود دارد.
منبع: تابناک
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